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Recent encara l'últim exemplar de la Revista, totes les coses allí apuntades segueixen 
la seva marxa: Unes molt positivament, altres amb alguns problemes que es miren de solu
cionar. Continuarem parlant-ne i informant ... 

Els actes de Nadal-Reis comencenja ambles Jomades Músic-Nadalenques, el Nadal
Jove amb «novetats», exposicions, Pastorets, Festa de Reis, Pessebres, Concursos, etc. 

Amb aquest motiu, permeteu-me que en nom de la Revista «ULLDECONA» i en nom 
de l' Ajuntament us digui a tothom: 

«BONS NADALS 1 FELI<; 89. ANY DE FESTES QUINQUENNALS!» 

'Bon.es !Testes de 9\{fida[ i !fe[ir- 11

89" 

Ylny de "!Testes Quinquennafs" 

• AJUNTAMENT 

~ 01ULLDECONA 
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L'AJUNTAMENT 

~ 

COMISSIÓ DE GOVERN 14 octubre 1988 

ORDENACIÓ DE DESPESES.- La Comissió de 
Covern va ordenar el pagament de les factures presen
tad es. 

CERTIFICACIONS D'OBRES.- La Comissió de 
Covern va aprovar la certificació d 'obres de la Plac;:a 
de Sant Joan del Pas, feta per l'Arquitecte Municipal, 
per un import d'l.826.364 ptes. i una altra feta pel 
mateix Arquitecte, referent a les obres de les Escoles 
per un import d ·1.989 .093 ptes. Totes dues per reme
tre a l'INEM. 

LLIC~NCIES D'OBRES.- Es van atorgar les se-
güent s Jlicencies d 'obres: 

A Josep Ausensi Estellé, al carrer Calvari, 8. 
A Josep M. Jovaní Almodovar , al e/ Aribau, 8 . 
A Josep Gil Vidal, al e/ Navarra, 10. 
A Adelaida Garcia Becerril, a St. Cristofol, 8. 
A Josep Sorlí Brusca, al e/ Calícia, 23 . 
A Carme Sabater Prats, al e/ Mercat, 7. 
A Manuela Porcar Pallarés, al e/ Major, 102. 
A Joan J. Pio Castel!, al Pol. 40, Par. 55 -1 22. 
A Ramon Callarisa Callarisa, a Carr. Codall, 18 . 
A Manuel Queralt García, a Salvador Vidal, 68. 
A Pedro Nadal Sans, a e/ Major, 140. 
A Mª Cinta Rubio Torrent, a e/ Major, 55. 
A Pere Vericat Estellé, a M. Querol , 13 . 
A Francesc Colomé Pepió, al Pol. 16 , Par. 11. 
A Evelina Lara Parra, al e/ Navarra, 15. 
A Josep Albarrán Espinal, al e/ Escorxador Vell, 8. 
A Josep Barrera Bellés, al Pol. 34, Par. 81. 
A Florea! Tallada Martí, al Tt. Ferré, 47. 
A Pere Vidal Tabueña, al e/ Migdia , 26. 
A llum in ad a Castel! Sansano, al Pol. 35, Pare. 166. 
A Xavier Pomada Doménech, segons projectes, al 

c/ Clavé, 5. 
A Josepa Barbera Magín, segbn s projectes, al 

e/ Mar, 21. 

INFORME D'OBERTURA D'ESTABLIMENT.
Es va acord ar emetre informe favo rable a !'obertura 
de l'establiment següent: 

A Explotacions URME S.L., una granja de p orcs, 
al Pol. 84, Par. 6 1 . 

PLE EXTRAORDINARI 
ASSISTENTS: 

Alcalde : Jaume Antich. 

Regidors: Felipe Delgado, Pio Puig, Angel Millan , 
Manol ita Nada!, Javie r 8lasco, Ramon Raga, Agustí 
Reverté, Francisco J. Sánchez, Agustí Verdie ll i Lluc 
Raga. 

LllcENCIA D'OBERTURA D'ESTABLIMENT.
Es va acordar concedir la següent !licencia d 'obertura 
d 'establirnent: 

A Artur Tallada Mariné, un Taller de reparació al 
e/ Salvador Vida! , 4. 

CONCESSIONS FUNERARIES.- Es va autoritzar 
la venda deis nínxo ls següents: 

A Josep Auba Roca, el núm. 276, Dep. C, Fila 1 a . 
A Joaquim Castel! Nofre i Dolors Puñet Piqueras, 

els núms. 277 i 278, Dep. C, Files 3ª i 2ª. 

També es van autoritzar els traspassos deis nínxols 
següents: 

A Francesca OrtÍz Bosch, el nínxol núm. 81-8-3ª, 
per herencia. 

A Antoni Ortíz Bosch, elnínxol núm. 79-8-1 ª, per 

herencia. 
A Carme Querol Gil, els nínxols núm. 91 i 94-8 -1 ª 

per herencia. 

RECLAMACIONS.- Es va denegar la reclamació 
presentada per Joan J. Bel Lleixa, referent a bonifica
ció de rehabilitació oficial, en raó del que disposa 
l'art. 202-2 del R.D . 781/86, i el Dictamen de 5-1 -88 
de la D .C. del Servei J urídic de l'Estat. 

PRESSUPOST DE DESPESES DE L'AUBELLÓ 
PER A 1989.- A petició de la Junta de Sanejament 
de la Ceneralitat, la Comissió de Govern va aprovar 
el Pressupost de despeses de mantenirnent per a 
1989 de l'Aubelló , per un total d ' l.243.590 ptes. 

APROVACIÓ DEL PADRÓ DE LA T AXA 
D'AIGUA POTABLE.- La Comissió de Govern va 
aprovar el Padró per a 1988, en funció de la Taxa 
del servei d 'Aigua Potable, que enguany es veu 
incrementat, a més a més, pel C'anon de Saneja
ment de la Ceneralitat de Catalunya. 

CORRESPONDl:NCIA.- Llegida la carta del 
President de la Diputació de Tarragona, referent 
al compromís de solucionar per a l'any vinent el 
tema del pont al barranc de la carretera de Valen
tins , es va acordar manifestar l'agrai'ment en nom 
dels vei'ns del 8arri. 

14 novembre 1988 

Secretari: Pablo Ferrer. 

Excusat: Jerónimo Castel!. 

1 nassistent: Ramon Callar isa. 

APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 
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Previament lliurada als portaveus deis Crups mu
nicipals, es va aprovar !'acta de la sessió anterior. , 

JUBILACIO DELS FUNCIONARIS, AMANDA 
BOSCH 1 JOSÉ TALAVERA. 

L' Alcalde va esposar que els func ionaris Amanda 
Bosch i José Talavera, ju bilats recentment , havien tre
ballat durant molt temps a l'Ajuntament. Per aixo, 
en nom de l poble, del Consistori i en el seu propi vo
lia que constés en acta l'agrai'ment pe! seu servei. 

Seguidament va lliurar una placa a José Talavera, 
present a l'acte, i la d 'A manda 8osch, que no va po
der assistir , se li fara arribar. 

DEVOLUCIÓ DE LA FIANCA DE LES 
OBRES 3ª FASE DE DIST RIBUCIÓ DE L'Al
GUA. 

El Ple per 9 vots a favor (PSC i AP) i 2 abstencions 
(CiU) va acordar tornar la fianc;:a a CONTRECISA de 
!'obra "Distribució aigua, 3ª fase" per un import de 
597. 120 ptes., amb carrec al Llibre de V.I.A.P. 

ESCRIT NÚM. 7 .585 DE LA JUNTA DE SA
NEJAMENT. 

Es va llegir l'escrit de la Junta pel que es concedeix 
la quantitat de 4.205.382 ptes., per pagar les obres 
del Col.lector d 'aigües residuals. 

El Ple , per unanimitat , es va donar per assabentat 
i agrait, i acorda enviar la sol.lic itud requerida per la 
Junta de Sanejament. 

CONVENI DE CATALA PER A ADULTS. 

El Ple per unanimitat va aprovar col.laborar d'a
cord amb l'Ordre de 14-7-88 per als següents Cursos 
de catala per a adult s: 2 Crups de Nivell 8 , i 1 Crup 
de nive ll C, i que es carregui a la partida 4 72 de l Pres
supost. 

CERTIFICACIÓ D'OBRES NÚM. 4 DE LA 
4ª FASE DE DISTRIBUCIÓ DE L'AIGUA. 

El Ple per 9 vo ts a favor (PSC i AP) i 2 abstencions 
(CiU) va aprovar la certificació núm. 4 de la 4ª fase 
de Distribució de l'a igua, feta per !' Arquitecte M un i
cipal , per un import de 3.954.769 ptes. 

Agustí Yerdiell (CiU) va dir que s'abstenien perqué 
hi havien problemes a !'obra . Agust í Reverté (AP) va 
demanar que es posessin els noms de is carrers fe ts. 

ADJUDICACIÓ DE LA COMPRA D'UN OR
DINADOR. 

El Ple per 7 vots a favor (PSC) i 4 abstencions (CiU 
i AP) va acordar: 

- Declarar valida la licitació i adjudicar el contrac
te de la compra d'un Ordinador a PHILIPS INFOR
MATICA l COMUNICACIONS S.A. per 4.500.000 
ptes. 

- Autoritzar la despesa amb carrec a la partida 
272 del Pressupost. 

- Autoritzar a !'Alcalde persignar el contracte. 

Els Portantveus d'AP i CiU, tots dos, es van oposar 
per considerar la despesa excessiva. 

PETICIÓ D' UN PRESTEC AL B.C.L. DE 
23.929.213 PTES. PER AL PAVELLÓ COBERT. 

El Ple per 7 vo ts a favor (PSC) i 4 en contra (AP i 
CiU) va acordar: 

a) Demanar al 8 .C.L. un préstec de 23.929.213 
ptes. per a construcció de l Pavelló cobert i per a la 
primera anualita t de la compra de la finca i aprovar la 
documentació requerida. 

b) Comprometre's a incloure-ho al Pressupost de 
1989. 

Agustí Verdiell (CiU) va dir que s'oposaven perque 
aquesta obra no era primordial per a les necessitats 
d'Ulldecona. 

Agustí Reverté (AP) va explicar que votaven e n 
contra per considerar-ho menys prioritari, perque el 
preu de la finca era excessiu , perqué hi havien despe
ses suplementaries financeres, i perqué el cost total 
sera molt elevat. 

Jaume Antich (PSC) va dir que el fer un prestec no 
era nou a l'Ajuntament d 'Ulldecona i que aquest pro
porcionalment és inferior al que va fer també l'Ajun
tameQ! ara fa uns anys. 1 que, a més a més, ara s'ha 
demanat el préstec per ta l que !'obra pugui estar feta 
per a les Festes Quinquennals per la falta que fara, pe
ro que no es renunci'a , si no pe! contrari es busquen 
totes les ajudes possibles i de tot arreu . 

Curs Operador d'Ordinadors 
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L' AJUNT AMENT 

~ 

PLE EXTRAORDINARI 
ASSISTENTS: 

Alcalde: Jaume Antich. 

Regidors: Felipe Delgado, Pio Puig, Angel Millan, 
Manolita Nadal, Javier Blasco, Ramon Raga, Jeróni
mo ~astell , Agustí Reverté , Francisco J. Sánchez, 
Agustí Verdiell i Lluc Raga. 

Secretari : Pablo Ferrer. 

1 nassistent: Ramon Callarisa. 

APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 

Previament lliurada als portantveus deis Grups Mu
nicipals, es va aprovar per unanimitat. 

PRORROGA CONTRACTES TREBALLADORS 
INEM. 

El Ple per 9 vots a favor (PSC i CiU) i 3 en contra 
(AP) va acordar: 

- Prorrogar els contractes a Bienvenido Moliner, 
Vicent Bosch, Josep R. Roig i loan Verge, treballa
dors de l'INEM amb les mateixes condicions acorda
des al Ple d'l d'agost d'enguany, i fins al 8-2-89. 

- Dedicar aquest personal a les obres encara pen
dents de l'INEM. 

- Facultar a !'Alcalde persignar els contractes. 

Jeroni Castell (AP) va dir que s'oposaven ara per
que també ho van fer quan es van aprovar els primers 
contractes ja que aleshores alguna obra ja estava fe ta. 

J aume Anti ch (PSC) va dir que seria una llastima 
no aprofitar uns diners remanents que, a més a més, 
permetran donar treball a unes persones. 

PROPOSTA DE CiU REFERENT A L'ACTUA
CIÓ DE FERRAN GUARCH BORDES. 

El Ple, per unanimitat, va aprovar la proposta de 
CiU següent : 

Crefom que tot el poble, si més no la majoria, té 
constancia de l'acte heroic protagonitzat per un fil! 
d'Ulldecona el proppassat dia 12 d'octubre. Un jove 
de la nostra vi!a, en FERNANDO GUARCH BOR
DES, que posant en perill la seva propia vida, va sal
var d 'una mort segura a tota una familia, al terme mu
nicipal. de Camarles. 

Farem una mica d 'historia deis fe ts: 

El día 12 d'octubre, fest ivitat de la Verge del Pi
lar, el jove FERNAN DO, juntament amb la seva pro
mesa i conduint el seu cotxe, van veure un automo
bil dintre el canal; com sigui que una estona abans al 
passar pel mateix indret, aquell cotxe els va semblar 
que no hi era, van deturar el seu vehicle i parant el 

18 novembre 1988 
i uns grans valors humans, es va tirar a l'aigua. Era 
una nena d'uns dotze anys a la que la seva mare, amb 
els brac;:os enlairats i coberta totalment per l'aigua, in
tentava evitar que la filia s'ofegues; esperant que d'un 
moment a l'altre el seu espós, que condufa el cotxe, 
les salvaria. Res més lluny de la realitat, ja que el ma
rit resta va inconscien t en el ve hiele degut al cop re
bu t com a conseqüencia de l'accident. Dones bé, el 
jove FERNANDO fent un gran esforc;:, ja que la pres
sió de l'a igua obstaculizava poder obrir la porta del 
cotxe, va aconseguiT obrir-la, traien en primer lloc a 
la noia i la va deixar damunt les rodes que sortien 
fora de l'aigua. Després va treure la mare, d'uns 35 
anys aproximadament ; al preguntar- ti si hi restava al
gú més i respondre-li que el seu marit era el conduc
tor, e·s va llenc;:ar al canal per tercer cop, i després de 
molts esforc;:os, ja que el pare de més o menys uns 40 
anys, pesava més de cent quilos, va poder-lo treure 
a l'ex terior. L'estat del pare era molt preocupan! per
que estava ja morat, pero el jove FERNANDO, de
mostrant a la vegada una gran preparació, li va prac
ticar la respiració boca-boca i massatges al cor, i enca
ra que fou molt laboriós, va poder per fi retornar-lo. 

La seva promesa, quan ell es va tirar a l'a igua, va 
anar en busca d'ajut, i quan van arribar les ajudes ja, 
els tenia a tots tres fora. Després els varen portar, com 
és natural, a un centre assistencial. 

Aquesta família, salvada per aquest noi, Ji deu la 
vida; i el nostre Ajuntament que representa a tot el 
poble d'Ulldecona, creiem li deu un reconeixement 
a aquest fi ll de la nostra Vita per la seva heroica actua
ció. 

Per tant, PROPOSEM AL PLE DE L'AJUNTA
MENT QUE ACORDI: 

Felicitar a FERNANDO GUARCH BORDES pels 
fets que anteriorment s'han detalla! i Ji fac i el més 
merescut deis homenatges. Fets com aquest ens han 
d'o mplir de joia i orgull de veure que a la nostra vita 
hi ha gen t jove amb una joventut saníssima i encomia
bles valors human s. 

EXPEDIENT DE SUPLEMENTS NÚM. 6 AL 
PRESSUPOST DE 1988. 

El Ple per 7 vots a favor (PSC) i 5 en contra (AP i 
CiU) va acordar: 

1) Aprovar la proposta de suplements de credits 
de la manera següent : 

a) Majors lngressos sobre el total previst: 
8.2 18.478 ptes. 

b) Credits i Suplements que s'incrementen: 

Part. Títol Suplement 

motor, varen sen tir una veu apagada que demanava 13 1 Ajuda familiar actius 
auxili . Sense pensar-se-ho dues vegad es i demostrant 197 Ajuda fam iliar passius 

375 
750 

700.000 un gran sentit de ciutadania, coratge, responsabilitat 211 Despeses oficina 
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- 222 
223 
241 
242 
254 
258 
259 
273 
274 
481 

Conservació immob les 
Neteja, assegurances 
Die tes Mem bres Corporació 
Die tes personal 
Material tecnic i especial 
Contractes prestació serveis (C.G.C) 
Al tres despeses funcionament 
Parament i utensilis 
Altres materials 
A tencions benefiques 

400.000 
1 .100.000 

75 .000 
80.000 

680.000 
3.123.350 
1 .559.003 

200.000 
100.000 
200.000 

TOTA L ...... . ........ 8.21 8.478 

2) Que aquest Exped ient s'exposi al públic previ 
anunci al B.O.P., i que es consideri definitivament 
aprovat si no es presenten reclamacions. 

Agustí Verdiell (C iU) va dir que votaven en contra 
perque els majors ingressos creien que no devien anar 
a aquestes part ides sinó a unes altres. 

Jeroni Castell (AP) va dir que encara que fos legal 
fer expedients de suplements ells no estaven d'acord 
en que se'n fess in tants. 1 que algunes partides s'in
crementaven massa comparades amb l'exercici ante
rior. 

Jaume Antich (PSC) va dir que el fer expedients de 
suplements és el que fan tots els Ajuntaments i també 
ho havia fet abans l'Ajuntament d'Ulldecona, i que si 
unes partides havien pujat comparades amb l'any pas
sat, altres havien baixat. 

PRECS 1 PREGUNTES 

En primer lloc !'Alcalde va informar de les gestions 
fetes en referencia a la !.T.V. (Inspecció Tecnica de 
Vehicles) i la possibilitat de fer-la a Ulldecona. També 
en relació al Triangle Locatiu, que esta pendent d'una 
reunió amb la Cambra de Comerc;:. 

Lluc Raga (CiU) va denunciar que s'havien tirat xe
ringues del Centre de Salut a un Contenidor. I també 
de focupació amb postes d'un solar situat a l'Avgda. 
Escotes. 

Xavier Blasco (PSC) li va contestar que el tema de 
les xeringues havia estat un oblit d'una persona, pero 
que no havia hagut cap perill. 1 Jaume Antich (PSC) 
li va d ir que la seva opinió sobre els postes no coinci
día en absolut en la d'ell. 

PLE EXTRAORDINARI URGENT 7 desembre 1988 

ASSISTENTS: 

Alcalde : J aume Antich. 

Regidors: Felipe Delgado, Pío Puig, Angel Millan, 
Javier Blasco , Ramon Raga, Francisco J. Sánchez, 
Lluc Raga. 

Secretari: Pablo Ferrer. 

Excusat s: Manolita Nada!, Jeroni Castell, Agustí 
Reverté i Agust í Verdiell. 

1 nassistents: Ramon Callarisa. 

APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTE
RIOR.- Previament lliurada als portaveus deis grups 
municipals, es va aprovar per unanimitat. 

2ª FASE DEL PAVELLÓ COBERT, CANON 
ENERG~TIC DIPUTACIÓ DE TARRAGONA 
1988-91 .- Completant l'acord de 15 setembre d'en
guany referent a la petició d'obra per incloure dintre 
del Ple del Canon Energetic de la Diputació de Tarra
gona 1988-91, i un copes disposa de la Memoria valo 
rada de la 2ª Fase del Pavelló cobert, el Ple per 6 vots 
a favor (PSC) i 2 en contra (AP i CiU) va acordar: 

1.- Demanar a la Diputació de Tarragona la inclu
sió de la Memoria valorada de la 2ª Fase del Pavelló 
cobert, en el Pla quadrienal del Canon Energetic, i per 
un import to tal de Projecte de 22 .945 .787 ptes. 

2 .- Financar el seu cost en un 40 ºJo amb aporta-

ULLDECONA ,. 

cions municipals i el 60°/o amb carrec al Canon Ener
getic. 

3 .- Complir to ta la documentació prevista al 
dit Programa del Canon. 

Lluc Raga (CiU) va dir que havia votat en contra 
per coherencia amb la votació del Ple en que es va 

.acordar la petició de la 1 ª fase , ja que a més a més 
opinaven que hi havien altres necessitats més apre
miants que fer el Pavelló. 

Francisco J. Sánchez (AP) va repetir els mateixos 
arguments. 

J aume Antich (PSC) va recordar que als programes 
de la majo ria de Partits polítics a les Eleccions Muni
cipals hi havia la necessitat de fer un Pavelló cobert, 
pero que ara era al PSC a qui li tocava fer aquesta i, 
practicament, totes les gestions de l'Ajuntament i 
que aquesta era una de les prioritaries. 

PRECS 1 PREGUNTES.- L'Alcalde va informar, 
en primer lloc, que el passat divendres va estar a Ull
decona el Presiden! de la Cambra de Comen;: , Sr. Bel 
Raga, acordant que al Gener vindran per informar a 
les indústries i comer~ del poble. 

Francesc J. Sánchez (AP) va preguntar pe! Servei 
de Recollida d 'Escombraries, contest ant -li I' Alcalde 
en relació a la maquina-agranadora i quant al nombre 
de contenidors. 
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REGISTRE 

C 1 V 1 L 

RELACIÓ DEL MOVIMENT DEMOGRAFIC DEL MES DE SETEMBRE 

NAIXEMENTS SARAH GALO 1 TORRENT Nascuda el día 14 

JOSE FONTANET PAGA amb 

MATRIMONIS 

DEFUNCIONS 

NAIXEMENTS 

NAIXEMENTS 

MATRIMONIS 

MATRIMONIS 

DEFUNCIONS 

DEFUNCIONS 

MARIA TERESA MI RALLES GAY A 
JUAN ANTONIO CANICIO ENA amb 
HORTENSIA OT ALORA LIETO 

ANGELES BORJ A RODA 

RELACIÓ DEL MOVIMENT DEMOGRÁFIC DELS MESOS 
D'OCTUBRE 1 NOVEMBRE 

OCTUBRE 

ALBA LENDINES I POY 
MARISA SANCHO 1 BARRERA 
SANDRA SANCHO 1 GA VI LAN 

NOVEMBRE 

XA VIER LO PEZ 1 LACARCEL 

OCTUBRE 

FERMIN RODA VALLES amb 
MARIA TERESA COLOME ROIG 
JO AN FERRE VERGE amb 
MARIA TERESA PONS URQUIZU 

NOVEMBRE 
JOSE MARIA RODA CLUA amb 
ISABEL LOPEZ LOPEZ 

OCTUBRE 

DOMINGO BORRAS FERRE, 87 anys 
JUAN AUBA DOMENECH, 75 anys 
JOAQUINA AUBA FERRE, 86 anys 

NOVEMBRE 

MARIA DEL CARMEN BORDES ORTIZ, 23 anys 
JOSE FORCADA ALBELLA, 66 anys 
TERESA BARRERA ALABERN, 89 anys 
FRANCISCO BORJA QUEROL, 81 anys 
JOAQUIN ORTIZ MIRALLES, 7 1 anys 

'Bones· !lestes cíe 9{_,acía{ i !f e{if "89" 
Ylny cíe ''!! estes Qyinquenna{s" 
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Dia3 ~ 

Dia 17 

Dia 30 

Nascuda el día 2 
Nascuda el día 9 
Nascuda el día 11 

Nascut el día 11 

Dia 1 

Dia 23 

Día 5 

Dia 8 
Dia 9 
Dia 23 

Dia 10 
Dia 17 
Dia 18 
Dia 23 
Dia 25 

La premsa parla de ... 

Cursos de Formació Ocupacional. Ajuntament d~Olldecona-INEM 

L'Ajuntament d'Ulldecona amb 
el suport de l'INEM i la col.labora
ció d'empreses de la localitat, esta 
portant a terme 6 Cursos de for
mació ocupacional de 15 alumnes 
cada un. 

En concret , ha acabat ja el Curs 
d 'Operador d 'ordinador. I actual
ment estan fent-se els de Textil, 
Ebenista, Gestió Cooperatives, Con
fecció industrial i Administració 
amb ordinadors. 

D'altra banda, l'Ajuntament 

Esta a punt de comern;:ar un nou 
curs de Construcció. I sembla que, 
per falta d'alumnes, no se'n podra 
fer un de "Rec per goteig". 

Per a l.'any vinent , el Regidor res
ponsable d 'aquests cursos, Felipe 
Delgado, ha preparat la documenta
ció necessaria per a demanar 1 O cur
sos més. Tots serien per a 15 alum
nes .. I el de tall de cursos i hores pro
gramades són els següents: 

Confecció, 450 hores; Textil, 
450 hores; Ebenista, 450; Operador 
d 'ordinadors, 200; Administració 
amb ordinadors, 200; Auxiliar ad
ministratiu, 300; Gestió cooperati
ves, 200; Angl~s comercial, 440; 
Angles administratiu, 440; Treba
lladores familiars, 700. 

d'Ulldecona té demanada una Esco
la-Taller per restaurar el Castell 
d'Ulldecona que esta acceptada ini
cialment per l'INEM, pero que es 
troba pendent que Ja Diputació de 
Tarragona contesti a la petició d 'a
jut de redacció del Projecte de res
tauració. 

Matrimonis Civils 

L'Alcalde d'Ulldecona i Diputat al Congrés, Jaume 
Antich Balada, va celebrar aquest diumenge el casa
ment d'una funcionaria municipal del seu Ajunta
ment. 

Amb aquest són ja 7 els casaments celebrats per 
!'Alcalde d 'Ulldecona. Recentment ho va fer a una 
parella de funcionaris d 'Hisenda, de fo ra d 'Ulldecona, 
pero que es volien casar en catala. 

El matrimoni més especial , pero, va ser el d'un ex
regidor socialista, actual dirigent d'E .R.C., que es va 
celebrar uns me sos després de deixar l' Ajuntament i 
q uan aleshores era de Nacionalistes d 'Esquerra. 

* ** *** * *"' 

Jaume Antich, Mantenidor de la Falla 
«La Carrasca» de Benicarló 

La Falla "LA CARRASCA" de Benicarló ha ele
git enguany com a Mantenidor a !'Alcalde d'Ulldeco 
na i Diputat al Congrés, Jaume Antich Balada. 

Aquesta Falla celebra enguany el seu X Aniver
sari ¡ per aixo se li vol donar a la Festa un caracter 
especial. · 

Es dóna la circumstancia de que el Jloc on se situa 
la Falla "La Carrasca" a Benicarló és al carrer Ullde
cona. 

La Villa d 'Ulldecona és una de les que acostuma a 
celebrar com a segona Festa local la de Sant Josep, 
entre d'altres raons perque molta gent acosturni a visi
tar les Falles de Benicarló. 

La festa de Ja Falla amb el discurs del Mantenidor 
es celebrara el 4 de mar~ de 1989. 
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La nueva fragancia de Loewe. 
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Frederic Muñoz Climent, ha mort 

Frederic Muñoz Climent , 
«Un home del seu poble», (Ull
decona 1908-1988), ha mort. 

Aquest home, de la família 
deis «Tamborets» (per aixo ha 
volgut, que a la seva lapida hi 
hagi un «tambor del Bruch»), 
que els últims mesos es va fer 
famós a Ulldecona per les coses 
que regalava al poble, ens ha 
deixat. 

Degudament escriturades , 
han estat 17 les coses que ha dei
xat el poble, mitjanirant l'Ajun
tament. Des del Carilló , als 
rellotges per als Barris, instru
ments musicals per a les Enti
tats, i quadres reproduint a Sales 
i Ferré, Macia i Companys. 

FREDERIC MUÑOZ, UN 
HOME DEL SEU POBLE, 
DESCANSA EN PAU. 
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Constitució per molts anys 

El proper dia 23 es fara l'acte de 
ll iuramen t de premis del Vllle. con
curs de treba lls sobre la Consti tu
ció, que, com tots els anys, hem 
organ itzat l'Ajuntamcn t entre els 
xiquets que fan E.G.B. Aquest any 
és un any especial ja que, com és 
públic i notori, es comple ix el Xe. 
aniversari de l'aprovació per part 
del poble espanyol, mitjanyant re
ferendu m, del tex t constitucional. 

Normalment els aniversaris ser
ve ixen per celebrar l'esdeven iment 
en qüestió i per fe r una mena de ba
lany de tot el que ha represen tat per 
a la consol idació de la democracia i 
per al progresiu cl ima de major ll i
bertat i d 'enteniment entre les per
sones. 

No obstant a1xo, hi ha qu i no 
pensa igual, i a la majoria de is regi
dors de cu ltura de la comarca se'ls 
ha ocorregut que e ra millor organit
zar un concurs comarcal sobre l'Es
tatu t. 

Un creia que la Const itució era 
suficientment aglutinado ra com 
per a qu~ no es vulgue jugar a fe r 
política enfre~tan t Consti tució con
tra Estatut. És realment trist com
provar com es vol caure en la dua
litat maniquea: 

Constitució, Espanya, social is
tes: dolent. 

Estatut, Catalunya, convergents: 
bo. 

Quan ho fan és perqué deuen 
creure que els va bé. 

Jo confio que el bon criteri de la 
gen t no done su port a actuacions 
com aquesta. 

Per si fora poc, uns quants mes
tres del col.legi van decidir no col
laborar en el concurs CO R:! havien 
fet fi ns ara. Vull pensar que és per 
no estar d'acord amb la fbrmula del 
concurs, i no pas amb la Constitu-

ció, pero no van tenir present la im
portancia de les bones relacions en
tre l'escola i l'Ajuntament. 

Els mestres tenen una de les pro
fessions més boniques que puguen 
haver, dones no hi ha res més fasci
nant que veure a l'alumne com va 
progressant, i pensar que, en un fu
tur, la seva vida es deura, en gran 
part, al temps passat a l'escola. Ma
lauradament també hi ha mestres, 
per sort una mínima part, que l'ú
nic que els motiva és anar a cobrar 
a fi de mes. 

Com poden veure, tot el contra-

ri d'una celebració alegre i fe liy 
d ·una llei que vol servir per fomen
tar la to lerancia, la igualtat i el res
pecte. 

A pesar de tot aixo nosalt res tor
narem a organitzar el concurs l' any 
que ve i molts més anys. Perqué si 
difícilment tenim remei. Sí tenim 
la il.lusió i l'esperanya de qu~ els 
nostres fills seran millors, i una ma
nera de contribuir a aconseguir-ho 
és treballant pera difondre la Cons
titució i el seu esperit. 

+ 

Angel Millan 
Conseller d'Ensenyament 

AJUNTAMENT D'ULLDECONA - ---
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«Ha arribat ja /'hora del «Pavelló cobert» d'Ulldecona per M. LI . J . 

Necessitat del Pavelló 
cobert ... 

Quan una nit , a les Festes 
Majors, comencen a ploure qua
tre gotes . .. , tots diem que fa fal
ta . .. un Pavelló. 

Pero també, amb Ja nome
nada que van prenent els Carna
vals d 'Ulldecona (on cada any 
s'ha d 'anar a un lloc diferent. .. ) 
es veu ciar que fa fa lta... un 
Pavelló. 

A Sant Lluc es parla d 'una 
«Fira» a Ja nit de Cap d' Any, 
d'un Ball Popular; d'altres vega
des , un Recital, una Trobada, 
etc. Pera tot aixo , fa molta fal
ta ... un Pavelló. 

L'any vinent, Festes Q uin
quennals. L'ambient de prepa
ració és excel · lent. Tots els fi lls 
del poble , també els deis Barris, 
Ja majoria deis ulldeconencs 
absents, i ¿quants de foras
ters? ... Encara que faci bon 
temps, hi haura actes i dies que , 
segurament, fara falta.. . un 
Pavelló. 
C~ses a tenir presents ... 
El lloc, molt important . Ins

taHacions existents , accessos, 
aparcaments .. . 

Tipus de construcció, eco
nómica, no Juxosa . 

Distribució, funcional, multi
usos .. . 

Que als ulldeconencs ens 
costi quant menys millor ... 

Que encara que hagi qui ho 
critiqui, la majoria del poble 
hovol ... 

Q ue , per a bé i per a mal, qui 
ha de fer les coses és qui pot i 
qui vol.. . 

Dones, mans a la feina!... 

Compra deis terrenys ... 
Estudiat tot aixo profunda

ment, l'Ajuntament (malgrat 

que alguns van votar en contra, 
es va veure que en tenien 
ganes .. . ) compra una finca de 
4.000 m2, situada al costat del 
Poliesportiu, per fer-hi allí el 
Pavelló cobert que, un cop aca
bat , permetra completar les ins
tal · lacions esportives existents . 
E ncara hi ha terreny sobrant per 
anar completant, en el futur, 
dependencies annexes per a ús 
d'ambdues instal·lacions. 

Planificació del treball ... 
Un cop comprat el terreny , a 

preparar-ho tot. .. 
¿Faf! fa lta els projectes? 

Dones a visitar altres instal·la
cions, a treballar, i a encarregar 
al Tecnic la redacció del Pro
jecte o Memoria valorada ... 
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¿Com s'ha de finan~ar? 
Demanant tots els ajuts possi
bles i a tothom: Canon energetic 
(Diputació) pero. també a d'al
t res organismes. Pero , a la vega
da , i mentre" aquests no es con
firmin cal comen9ar a buscar 
diners (mitjan9ant un préstec) 
per tal de poder comen9ar les 
obres a temps per tal que puguin 
estar acabades per a les Festes 
Quinquennals. La Verge també 
ajudara . . . 

Projecte arquitectonic ... 
Redactat per I' Arquitecte 

municipal, Joan J. Martínez 
Cárceles, consisteix en una nau 
(sense cap pilastra central) de 
33'8 m. d 'amplada , per 55 m. de 
llargada ( uns 1.859 m2 de 

l __ 

superfície) amb una al9ada 
lliure de 7 m. 

Hi ha previstes dues fases 
d'execució, que es detallen 
seguidament. . . 

1ª fase: Estructura cober
ta ... 

De fet. la 1" fase preveu: e ls 
fonaments, !'estructura, la 
coberta i el paviment. 

L'estructura estara feta per 
pila rs i jasseres de formigó, lli
gats, i completats amb biguetes 
de formigó. La coberta sera de 
peces d'uralita (amb un 15 % de 
translúcides) . El paviment sera 
de formigó i l'acabat polit. 

FACANA LONGITUDINAL 

E l pressupost total final 
(amb impostos, be nefici indus
trial i honoraris, tot indos) és de 
19.054.213 ptes . 

2ª fase: Tancame(lt, a'illa
ment, i iHuminació de la 
nau ... 

De fet la 2ª fase preveu: el 
\ancament de fa~anes, l'a'illa
ment de la coberta, i l'iHumi
nació de Ja nau . 

E l tancament de les fa9anes es 
fara mitjan9ant panys de cime nt 
armat , prefabricats, amb fines
tres d 'alumini a la part superior, 
i grans portes metal· liques d'ac
cés. L'ai"Jlament anira fixat a la 
coberta . 

· També es preveu l'enllume
nat interior i exte rior de la nau, 
així com el d 'emergencia. 

El pressupost total final 
(amb impostos, benefici indus
trial i honoraris, tot inclós) és de 
22.945.787 ptes. 

Cloenda (per avui) ... 
E ls primers passos ja estan 

donats.. . Si res no falla , em 
diuen, que pe! Setembre vinent 
podra estar acabada la l3 fase ... 
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ROMA 
Laura Biagiotti 

CONCESSIONARI 

PUBLl-AEPOATAJE 
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Al César, alto que és del César!!! 

En Josep Balagué Zorraquino 

Ara fa uns dies , a primeries d'aquest mes de de
sembre de 1988, entre d'altres articles que portava la 
revista "MUY INTERESANTE" , llegíem un apartat 
que duia el suggestiu títol de Pisa, que te caes. Aquest 
article venia a dir que existeix un projecte per tal 
d'intentar frenar la continua inclinació de la famosa 
Torre , orgull deis italians . Afegia que el govern italia 
ha assignat la quantiosa xifra de 25 milions de dólars 
(més de 3 .000 milions de pessetes) per tal de posar 
fre a aquest creixent problema. Fins aquí tot nor
mal i corrent. 

tus · et 
MUY INTERESANTE 

M 
·PISA, OUI 
. TltAIS ••• 

Continuant llegint , hem arribat a un punt on el 
cronista deia, i ho tradui"m , literalment: "La idea és 
construir baix terra una paret circular de ciment al 
voltant deis fonaments actuals i connectar-los a la 
mateixa amb rad is". 

En llegir aquest últim paragraf, ens hem quedat 
coma esvaits i a la vegada plens d'indignació. El pri
mer que ens ha vingut al cap , ha estat el pensar amb 
el projecte de Josep Balagué Zorraquino. ("Badoro" 
peral poble). 
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Coneixedors (molts d 'altres convilatans també ho 
recordaran) del disseny que va preparar l'amic Pepito, 
alJa pels anys seixanta, no podem fer altra cosa que 
aixecar un crit al cel i dir ... Senyors italians, aixo 
és un vertader PLAG 1 !! Aixo no és HONOEST ! ... 
No senyor! 

Que és el que ens mou a fer aquestes afirmacions? 
Que és el que sabem? Dones, a continuació oferim 
unes dades que podrien ser de cabdal importancia 
per algú que vulgués indagar més a fo ns. 

ler. - Que el sistema de cercles i de radis de for 
migó, que sembla ser, volen aplicar ara les autoritats 
italianes, és obra d'ell. Aixo queda pales en els papers 
manuscrits, amb dibuix incorporat que us reprodufm. 
Com a molt, els italians, han pogut fe r-hi algunes lleu
geres modificacions. No ho sabem, pero el privilegi 
d 'haver tingut la primer idea no li pot negar ningú. 

2on .- Ens consta per documents, que el projecte 
fou estudiat per un enginyer (?) i tres afamats arqui
tectes de Barcelona que co!Jaboraren amb Balagué, 
(Damia Contreras i Abella) - mort el 6-1-87 - , Ricar
do de Beascoa Vilet i Josep Garriga i Pons - Professor 
de la Facultat d'Arquitectura-). Aquests senyors po
drien donar raó de la idea. Tenien el despatx l'any 
1970 a Travessera de les Corts, 289-291, de Barcelona 
(tel. 230 34 64). 

3er .- Hi ha constancia de qué el projecte va ésser 
enviat a l'Ajuntament de Pisa el 16 de gener de 1965. 
Una segona carta, aquesta de data i de man; del ma
teix any ampliava el projecte. Després d'una primera 
fase de suport, tot quedava "aparcat" al fo ns d'un ca
laix. Ara, els italians ho t reuen quan ja !'autor és mo1i 
i d 'aquesta manera s'estalvien uns d iners de patent i 
a la vegada amaguen al món , que !'autor de la idea 
és un catala i concretament fill del nostre poble. 

4art. - L'Ambaixada d'Espanya a It alia també es
tigué pe! mig. Així reprodui'm carta acús de rebut. 

Sa.- Que el sistema va ésser patentat ho diu el "El 
Noticiero Universal" de data 27 de gener 66 i la fa
mília de Balagué ens ho confirmen . Nosaltres, la veri
tat, no hem trobat cap document que ens ho demos
tre, pero de ser així, deu haver-hi constancia al Regis
tre de Patents. 

No era el nostre proposit el que aquestes, fossin 
unes línies improvisades, més bé preteníem fer 
un article mesurat i comptar amb l'opinió de diverses 
persones, no només la nostra. Pero la rabiosa actuali
tat, ens imposa sortir a la llum amb aquesta urgencia. 
Malgrat tot, creiem que hem pogut aconseguir un bon 
DOSSIER, que exposem a la vostra opinió i que 
creiem que és prou e loqüent per sf mateix. Paraules 
sobren. 

El nom de Balagué , i en aixó creiem interpretar el 
sentir de tot un poble, es mereix que vagi associat 
a aquesta obra que ell resolgué. 

No hi haura ningú que tind ra interés en intentar 
reivindicar el bon nom d 'aquest ulldeconenc engi

, ?? nyos ..... 

Senyors d 'un despatx d 'un Ministeri del Govern 
Central, a qui correspongui .. . No donaría prestigi al 
nostre Estat, el veure als !libres d'Arquitectura de tot 
el món, el nom d 'un espanyol lligat a un projecte d 'a
questa envergadura. 

Senyors de la Generalitat de Catalunya ... No faria 
molt en favor de la nostra comunitat, que un deis fa
mosos "Som 6 milions", fos reconegut més enlla 
de les nostres fronteres com un "catala de talent". 

Senyors de la Diputació de Tarragona ... Podem 
perdre l'ocasió de qué un dia, un guia turístic, en 
passar amb un autocar ple de visitants japonesas, pu
gui explicar que la idea fou d 'un senyor de la provín
cia. 

Senyors de l'Ajuntament d 'Ulldecona ... El Sr. Ba
lagué l'any 67 fou proclamat "Ulldeconense del 
Año". Li fou Uiurat un paper que avui penja de lapa
ret de casa la seva vidua. No estaría molt millor una 
placa al costat de la Torre de Pisa??? ... 

Quí de tots s'apunta??? ... 

Francesc ltarte 
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Una especie de genio 
sin estudios primarios 

La i.rr. 11k P\u o t.I U1:11J9&n.rio de la 
c.at.edral .. Pit.a.1C..U.•l.a.&d.a aJ-.. 

dt 11 talan.a. Se OODJ\.na.1' di.re 1114 1 U.st. 
P'•oro" . ,..&1c•dot a.a.a. 1 o.J.Uttlao 

dt ~ra. Mldei dDncnl& 1 K .. 
••l.l'ot ele •H•, n:pe.nkf• ta 

1le~ planl&a. LA bue llftif' c.\ofte metns 
dr d.IAtnclro. 

BALAGUE PUEDE 
SOSTENER 

LA TORRE DE PISA 1 . 
1 

1 Hubo alguien que quiso apropiarse de su idea 

Su proyecto 
pasará a 

la final con 
: otros muchos 
1 

EL HOMBRE 

J OSE 8°'4pi. ZorraqW,,,,,. un t1po.ñol Jt UIJ.JuoM qcu u 1e a<u.trtl.o 
tit lo~ ºaños que lUru, st ÑJ conwrliJo tÚ poco ptl'O oaí tn UAo: 

/igura popu/.ar la razón Je JU /amo estribo tn qiu UM Ulto Ju70 poro 
t v1urr qut la torre dt PUG Jt cai&a "4 Júia <'limoda y lflmoáa u cutn· 
ta por tl Minüttrio Je ObraJ PUblico.J ila.Liano, tmptMJo tn conu:rva r 
una rl.e '"" principok1 au~cio~1 twútlc:tu. 

El ca.so tlt 84ÜJpé túru ttCO«CO,. LA que u ,.be, lo 9iu u M Ji,du, 
t1• loJ ~ri.6tliu1, tn la rotfio o tlt lo tJ.n,i.sión. eJ .sólo UM park JJ, 
conj""'4. Hoy COJ.CU '11" • Ún n.o u conott11 1 qiu /or1'tt111 ti tdobón Jt · 
linin·uo tltl •CG.10 &Jopi•. 

: !fCS:,MOluC.O de ~ &UDQue IOIO -. uo poca. 

8e ;ua lu ootzi. en ftla dtew'11eodo c::ou.a. 1 al 
duerme, ran • 1& DOCbe en que • m.1'64 de .utAo 

- :r::,: ,:_U:-<Dl~ i:.ow.:-::: ::-..,. a:tUldal. . 
8e aturulla b&bla.odo. Primero db un.a COia.. ., • 

los cJa mLDW. ba cambiado di optziJóa.. 81 • da 
cuenta. me.mea ~ .a mal. ooo 1o Cl\I• OOD&laut 
llOlament.e poDrJ" peor lu OCIA&. 

1 

Por ANGEL LUIS DE LA CALLE y 
DIEGO SEGURA, enviados especiales 

Pt.tCI • UD bcmtn DumQ. l1na ..,.cae 0. tenJ0 

=~ ~..:... '"'".:'° ..... .;::: ml-
Ue:.,. poc:oe. am.lcw pWqUe eo l1Ud9oaa& c:ul ~ 
... n'Mn QUt .U )Oca. 8'JI amtrm. de kl9 que CICIDl>-

10..tld.a en la ,..,. 4.. 1 
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Vegetació Urbana d'Cllldecona 
Carrers i Jardins 

FAMÍLIA DE LES ANACARDIACIES 

PEBRER BORO (Schinus molle) 
' 

1 nstitut, Parvulari, Passeig de l'Estació, Poliesportiu, 
Carrer Felip 11, Cementiri. 

"Schinus" en grec servia per designar a la matissa 
(Pistacia lentiscus), que també és molt reinosa. 

El nom comú li ve de la semb larn;a amb el vertader 
arbre del pebre . 

Natural del Perú. 

FAMÍLIA DELS EVÓNIMS (Celastracies) 

EVONIM (Euonymus europaeus) 

Cementiri. 

Arbust europeu que viu als hoscos i bardisses, prefe
reix sois llimosos i humits. 

Els fruit s són molt toxics. 

EVONIM DEL JAPÓ (Euonymus japonicus) 

Carrer Sant Antoni, Avgda. Ramon Salomón, Pla~a 
de la Mera, Carrer del Mar, Ctra. Vinaros. 

El nom ja indica la procedencia, encara que de vega
des els noms són engan yosos. 

En estat natural creixen més i no tenen les folle s tan 
grogues, aixo és resultat de la selecció que fan els j ardi-
ners. 

FAMÍ LIA DE LES SAXIFRAGACIES 

XERINGUILLA (Philadelphus coronarius) 

Passeig de l'Estació. 

FAMÍ LIA DE LES MELIACIES 

MELIA (Melia azedarach) 

Avgda. Constitució. 

" Melia" en grec vol dir freixe, arb re de folles molt 
semblants. 

Nadiu d'Asia, arriba als 10-1 5 metres. Creix rapida
ment. 

Arbustet d'Europa Meridional cultivat com a orna
mental. Aquesta especie no es troba en estat natural a la 
nostra comarca, encara que sí d'alt res de la mateixa fa
mília. 

FAMÍ LIA DE LES PITOSPORÁCIES 

PITTOSPORUM TOBIRA 

Pla~a de la Mera (Sales i Ferré). 

Originari de Xina i J apó. Rústic , ressisteix la poda. 



FAMÍ LIA DE LES MALVES (Malvacies) 

HIBISC (Hibiscus sp.) 

Passeig de l'Estació . 

Prové de Xina i l'Índia, Ji agrada el so l i la terra no 
massa humida . 

GALZERAN (Ruscus aculeatus) Liliacies 

Poliesportiu. 

Viu a la terra baixa com a especie característic.a de 
l'alzinar amb marfull. 

Tiges de dues menes: unes de cilíndriques i unes al
tres de planes, en fo rma de fulla, que hom confon vul
garment com a fulles. Les falses fulles neixen a l'axil.la 
de les fulles veritables, que són delicades i menudes i es 
desprenen molt aviat de la planta. Flors petites que fan 
un fruit gro s i vermell molt vistós que apareix a la part 
central de les falses fulles. 

FAMÍLIA DE LES VINYES (Vitacies) 

PARRA VERGE (Parthenocissus quinquefolia) 

Carrer Sant Antoni. 

Especie americana que creix espo ntaniament de Ca
nada fins a Florida. El genere Parthenocissus comprén 
1 O especies als climes temperats d 'Asia i Ame rica del 
Nord . 

FAMÍLIA ESTERCULIÁCIES 

PICA-PICA (Brachychyton populneum) 

Carrer Muntaner. 

Arbre natural d' Australia . Les flors no tenen coro!Ja 
pero el calze, en fo rma de campana resulta vistós. 

Els fruits són molt grossos, llenyosos, en fo rma de 
barqueta, dins porta 10 a 12 llavors grogues voltades de 
pels. 

FAMÍLIA DELS GERANIS (Geraniacies) 

GERANI, PELARGONI (Pelargonium sp.) 

Pelargonium inquinans és o rigen de la majar part dels 
geranis cultivats, té les flors roges i s'ha naturalitzat a 
Andalusia. Els pels segreguen una essencia aromat ica. 

El genere comprén unes 175 especies del Sud d'Afri
ca, llevat de 2 ó 3 d'Austra.Iia i una a Siria i Sicília. 

FAMÍLIA DELS CACTUS (Cactacies) 

FIGUERA DE PALA (Opuntia ficu s-indica) 

Ermita. 

Del genere Opuntia es coneixen 150 especies molt 
semblants entre elles, repartides pe! contine~t america. 
S'han naturalitzat molt bé a les Canaries i Africa, fins 
arribar anomenar-les " figuera de moro". 

Opuntia ficus-indica es cult iva pels fruits, que s'han 
de pelar en compte . 

· PELARGONIUM PELTAT UM 

FAMÍLIA DEL TIMÓ (Labiades) 

ROME R (Rosmarinus officinalis) 

Ctra. Vinarós (pont) . 

Arbust molt aromatic i verd tot l'any, fu lles linears 
endurides, flors obertes fent dos llavis. 

Especie característ ica de les brolles a la terra baixa. 

.. 



TIMÓ (Thymus volgaris) 

Ctra. Vinares (pontl. 

Petita mata aromitica molt apreciada populannent. 
Es pot trabar visquent a llocs rocallosos en condicions 
molt dures o bé a terrenys més bons on la vegetació ori
ginal ha estat intensament degradada. 

FAMÍLIA DELS NENÚFARS (Nimfeacies) 

NENÚFAR BLANC (Nymphaea alba) 

Ajuntament, Passeig de l'Estació. 

Planta característica de llocs humits amb aigua clara i 
poca corrent. Les fulles, rodones i planes, descansen so
bre la superfície de l'aigua. Les flors són molt vistoses i 
també s'obren fora de l'aigua. 

Lavatera arborea, planta emparentada amb l"h.ibisc, 
prOpia de les nostres terres. 

FAMÍLIA DE LES IRIDACIES 

LLIRI GROC (iris pseudacorus) 

Passeig de l'Estació (fontl. 

Les boniques plantes del genere Iris són prou cone
gudes als paisatges mediterranis. Flors delicades sobre 
plantes rústiques que creixen sense problemes sobre 
terrenys pedregosos (la majoria) i poden ser cultivades 
als jardins com una flor més. El lliri groe per contra, viu 
a les vares de llocs humits. 

• Projectes «Torre de Pisa» 
• Entrevistes T.V.E. al Sr. Balagué 
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ULLDECONA 

CONSOLIDAR~ 
LA TORRE 
DE PISA 

" 

El proyecto de:: 

un ulldeco-

en 

nense va a ser 

aceptado 

breve 

(INFORMACJON EN 
P AGJNA CENTRAL) 

......,;:..... ~ ,, 
-"I' )· _, • - fr¡11t&t~ 1 ' ~cttct~-: 

~~-

SOLUCION . PARA 
LA TORRE DE PISA 

UN ESPAílOL, AUTOR DEL PROYECTO 

Su idea ha sido seleccionada entre otras seis, 
saldrá el proyecto deflnit·ÍVO 

ele les que 

1 

"NO QUJERO IXlBRAR NI CINOO. ME SATISFACE QUE UN ESPMiOL ~ 
EL PROBLEMA A LOS ITALWIOO" 

, ' 
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Muy oenor lllÍo: 
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Sotlor Don .Jooe BulOlrUe 

Gooeralin1CDo, lll 
1JLLDEC0HA 
! .. ~ .. ~~ ~ .. ~ .. ~:!? .. ~ .. ~ 

Ha a1do on r.11 ,poder nu ateotn co.rto. de fn
ch!> .?} del pt..,llldo llllll do d1c1c.,bro, y por ln Índole dol 
nounto n que ~o refiere, la m1nllln ho nido tranolednda nl 
Con11cJoro Culturill de 11eta l:mbnjnda, quien¡., eonteoto.r.l 
d1roet1u:1onto. 

ApTovvoho l~ ocnnton purn •nlu~nrlo .,uy 
u tonto¡oonte. 

EL AGMGADO r•).""' -· 

----· 

esJudio técnico 

.,"'" "" '"'" """ ~., 

'.,., 
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Cloenda VI Jomades de Teatre 

d1Ulldecona 

Diu1nenge 13 de novembre 
1988, es van cloure les "VI Jorna
des de Teatre d'Ulldecona" orga
nitzades pe! Centre Cultural i Re
creatiu amb el suport de l'Ajunta
ment d'Ulldecona i la Caixa de Pen
sions. 

La prin1era representació va te
nir Jloc el 2 d'octubre, i duran! set 
diumenges consecutius han anat ac
tuant grups de Teatre Amateurs de 
VILANOVA 1 LA CELTRU, SA
BADELL, CIRONA, TERRASSA, 
MANRESA, MANLLEU 1 ULLDE
CONA. 

El nombre d'assistents a les re
presentacions s'apropa a les 5.000 
persones, majoritflriament d'Ullde
cona, pero també d'altres pob!a
cions de les co1narques del Mont
siá, Baix-Ebre i fins i tot deis pobles 
propers del País Valencift. Vinarüs. 
Rossell, etc. 

El muntatge que va cloure les 
Jornades ha estat a ci'J.rrec del Grup 
de Teatre del Centre Cultural i Re
creatiu d'Ulldecona, amb !'obra "La 
importfln~ia de ser Frank" d'Oscar 
Wilde, amb traducció de Jaume Me
lendres i dirigida per Pere Sans. 

Després de la darrera representa
ció el Governador de Tarragona, Sr. 
Ramon Sánchez, va fer lliuran1ent 
-en nom de l'Ajuntament d'Ullde
cona- d'un obsequia tots els Crups 
participants a les jornades, pronun
ciant-se parlaments a ci'J.rrec del Pre
siden! del C.C.R. Sr. Josep A. Láza
ro, el Presiden! del Pla Cultural de 
la Caixa Sr. Víctor Cucurull, !'Al
calde d'Ulldecona Sr. Jaume Antich 
i el Governador Civil qui va cloure 
l'acte. 

Ara, el Centre Cultural i Recrea
tiu co1neni;:a novan1ent a preparar 
les VII Jornades de Teatre d'Ullde
cona pera l'any vinent. 

C.C.R. 
Adéu Jomades de Teatre, 
benvinguts Nadal i Sant Antoni 

Les VII Jomades de Teatre van acabar el dia 13 de 
novembre amb l'actuació del nostre grup, que va re
presentar l'obra "La importcincia de ser Frank". 

L'acte de cloenda d'aquestes jornades es va fer el 
mateix dia i va estar presidit per l'ExcelJentíssim Go
vernador de la Província en Ramon Sánchez Ramon 
així com també !'Alcalde d'Ulldecona en Jaume An'. 
tich, el Director del Pla Cultural de "La Caixa" en 
Víctor Cucurull, el Presiden! de la Federació de 
Crups Amateurs de Teatre de Catalunya en J osep 
Rafecas, i la pubilla del C.C.R. na Mª Cinta Canalda. 
En aquest acte es va fer lliurament d'uns records a 
tots els grups participants a les VII Jornades. 

Agraiin com sempre a la Comissió de Cultura de 
l'Ajuntament d'Ulldecona i al Pla d'Acció Cultural de 
!' Associació del Personal de "La Caixa" el suport que 
donen a aquestes jomades. 

Ara, la secció de Costums i Tradicions del C.C.R. 
esta treballant per Nada!, preparan! el festival del dia 
5 de gener, per a Reis i el conc"urs de pessebres (XIX) 
amb la col.laboració de La Caixa de Pensions. També 
estan preparan! la festa de Sant Antoni, que sera el 
15 de gener, diumenge i que comptará ambla col.la
boració de Caja Madrid, l'Ajuntament, la Banda de 
Música i altra gent que molt amablement ens ajuda a 
poder fer aquesta simpatica diada als animalets. 
No hi falteu! 
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LES ENTIT ATS 

Festa de Santa Cecilia 198Q 
D'uns anys enya les activitats organitzades per la 

Banda de Música amb motiu de la Festa de Santa Ce
cília s'han anat ampliant i diversificant. Enguany hi 
han hagut tres novetats importants: la convocatoria 
d 'un concurs literari ad reyat als x iquets i xiquetes 
del Col.legi d 'E.G.B., un partit de futbol-sala i una 
nit de ball. Anem, pero, per parts. 

El dissabte dia 19 es celebra a la pista del Poli un 
interessant partit de futbol-sala entre dos equips for
mats per membres de la Banda. Els músics es van dis
tribuir en "Canya" o " Metall" segons les característi
ques de l' in strument que toquen (la percussió va fer 
de "comodí"). Finalment la victoria va ser per a la 
Canya, que pel que sembla en va donar, i forya, a 
l'equip contrari. 

A la nit organitzarem ball a la discoteca amb l'or
questra "Europa''. El preu era baratet, per a qu~ 
tothom s'ho pogués passar bé, i la vetllada fou prou 
concorreguda i animada. El dia següent, diumenge 20, 
mig adormits vam fer cap a !'Ermita de la Pietat , on 
a la una del migdia es va celebrar Missa i tot seguit 
tingué lloc el Dinar de Germanor. L'arrosset va sortir 
molt bo i els més de cent quaranta " musiqueros" que 
s'hi havien aplegat s'ho van passar de primera (amb 
ball final inclos). La veritat és que el dia va acompa
nyar forya, amb un solet encantador, cosa que no va 
succeir e l dimarts següent, {dia 22 i, per tant, dia de 
la Patrona) quan la cercavila de la Banda, a la nit, va 
ser durament reprimida i escuryada per un fred en-

. tremaliat. 

El dissabte 26 va tenir lloc una festa al nostre lo
cal social dedicada als alumnes de l'Escola de Solfeig, 
i per fi va arribar l'acte central de la celebració: el 
Concert del día 27. 

Tota la primera part va estar ocupada pels mem
bres més joves de la Banda, agrupats en diferents for
macions. Primerament un grup redui't interpreta tres 
melodies noruegues del compositor nordic Edward 
Grieg, les quals recollien danses i canyons populars 
junt amb passatges descriptius deis paisatges d 'aquell 
país. A continuació un grup de metall interpreta una 

escena de " Les estacions" de Tchaikowsky, compo
sitor rus de final s del segle passat. Seguidament un 
grup més nombrós i diversificat ens dona a com~ixe r 
un tipus de música molt diferent a les peces anteriors: 
es tractava d 'un recull de marxes militars alemanyes 
del segle XVIII , amb un aire lleuger i tota una serie 
de melodies alegres i saltarines. 

Finalment actua, per primera vegada, la Banda Ju
venil de la nostra Societat, formada pels membres de 
la Banda menors de vint- i-cinc anys i per aquells mem
bres de I'Escola de Solfeig que toquen un instrument 
pero encara no formen part de la Banda "gran''. La 
Banda Juvenil , dones, esdevé una mena de primer 
contacte per a aquests instrumentistes novells amb el 
món bandístic, podent així coneixer el seu funciona
ment abans d 'entrar a formar part de la Banda de Mú
sica d 'Ulldecona. 

La Banda Juvenil interpreta en primer lloc el pas
doble "Valencianeta", de Lluís Martí, constru i't a 
partir de motius populars del País Valencia. A con
tinuació va oferir al públic tres parts de la suite del 
mestre Coll Agulló "Ecos de Catalunya": Dansa , 
Canyó i Sardana, la qua! preten de copsar uns res
sons de la nostra terra a través, pero, d'una obra de 
creació, sen se utilitzar temes populars. 

La segona part del concert, ara ja amb la Banda 
de Música d'Ulldecona dalt de I'escenari, s' inicia amb 
" L'entrada de la Murta", pas-doble del músic valen
cia S. Giner. A continuació la Banda interpreta la 1 ª 
i 2ª fantasies de "Katiuska", un recull que aplega la 
quasi totalitat de fragments musicals de la sarsuela 
de Pablo Sorozábal. L'obra va agradar molt i fou llar
gament aplaudida. L'acte es clogué amb la sardana 
de Pep Ventura "Per tu ploro". 

Durant el descans es va procedir al lliurament de 
diplomes als membres de l'Escola de Solfeig que 
aquest curs passat es van presentar als examens del 
Conservatori de Tarragona. També es va fer el lliura
ment simbolic d'instruments als membres de l'Escola 
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que durant aquest curs han passat ja a aquest nou es
tadi dins la seua formació musical. Finalment es va 
proced ir al lliuramen t de premis del concurs que per 
primera vegada ha organitzat la Banda entre els xi
quets del Col.legi d'E.G.B. de la nostra vila. El con
curs estava dividit en quat re categories: Preescolar i 
Cicle Inicial (amb un dibuix sobre la Banda) i Cicle 
Mi tja i Cicle Superior amb una redacció sota el lema 
"La banda del meu poble". Les redaccions i els di
buixos es van fer el d ia 4 de novembre a les escoles i 
la participació va ser prou nombrosa, establint-se tres 
premis per categoria. Volem donar les gracies a totes 
aquelles persones que amb el seu ajut han fet possible 
l'organització d'aquest ler. Concurs , el qual esperem 
tingui continui'tat en anys successius. 

En acabar el concert no havia acabat encara la fes
ta: seguidament la Banda va formar davant l'Orfeó i 

va comenyar a tocar fent cercavila fins a casa el majo
ral. Bona part del pú blic assistent ens va acompanyar 
fent més alegre la desfilada. A casa el majoral vam re
collir la imatge de Santa Cecília i vam procedir al seu 
trasllat a casa l'ajudant, on romandra tot un any. La 
festa, ara si, s'acaba arnb el refrigeri ofert pe! majo
ral a tots els músics, tancant-se així el cicle d'activi
tats organitzades enguany per celebrar la nostra Patro
na, activitats lúdiques unes, serioses les altres que 'vé
nen a cloure la present temporada musical de la nos
tra Societat. 

Ara descansarem uns quants dies i emprendrem de 
nou els assajos: cal preparar la propera temporada 
d'actuacions. Només ens resta desitjar-vos un bon Na
da! i ... que tingueu mol ta sort amb les cistelles i la lo
teria! 

BANDA DE MUSICA D'ULLDECONA 
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Grup Ecologista «La Carrasca i la Rabosa» 
(Continúa del n" 46) 

essent el cau reformat, ampliat o modificat amb el ten1ps, i la impressió de multitud és en rea
litat el resultat d'una o dues parelles, com a molt. La seva reproducció és molt redurda, d'una 
parella de cries a l'any, co1n a molt, i degut a les seves característiques de buscar llocs solitaris, 
cada cop és més difícil pera les noves cries ... 

I arribem a la rabosa, el més perseguit de tots els citats i si bé encara és relativament abundant 
a la nostra comarca, també es cert que és ca~at sense pietat, i que, després de molts estudis del 
seu comportament, fets per prestigiosos naturalistes de tot el món (ja que es !roba quasibé a tot 
el món, si bé amb penes i treballs), s'ha pogut trencar la llegenda negra que pesa a sobre seu 1 que 
ha estat la causant directa de la seva precaria situació. 

La rabosa és, sobretot, un animal molt oportunista, ésa dir que sap aprofitar qualsevol tipus de 
menjar que traba a l'abast, aixó ja és sobradament conegut (el seu nom serveix, per posar un cas, 
per anomenar les persones espavilades: "és més llest que una rabosa") perb el que s'ha conegut 
recentment és Ia·seva distribució del territori que ocupa, queja es pot assegurar sense cap mena de 
dubtes que és un animal que conserva, defensa, es mou i marca en un territori d'extensió variable, 
depenent de l'abtmdincia de recursos alimentaris, i que varia entre 100 a 600 hect8.rees. Si aquest 
territori es traba en un lloc deshabitat, i sense abocadors, granges ... té una forma més o menys cir
cular; i si hi ha granges, abocadors, poblacions, cases de camp ... els territoris adquireixen una for
ma allargada, confluint diversos territoris en el punt on poden trabar menjar f:lcilment (com els 
abocadors), raó perla qua!, pel fet de !robar-se algunes raboses en un abocador no vol dir que n'hi 
hagi en excés, sinó que aquell és el punt de !robada de diversos territoris, que per l'altre ja s'ha 
vist que són bastant extensos. Les raboses marquen els línúts de la seva zona amb excrements i 
orina, co1n també és bastant normal en d'altres animals. 

La importáncia que té tot aixó amb respecte a les especies d'interes cinegetic (perdius, conills ... ) 
és que mentre el territori d 'una rabosa estigui ocupat per una parella, coma m8.xim, no sera envait 
per cap altra rabosa. I si es maten les raboses "propiet:lries" del terreny, unes altres l'ocuparan, 
perb sempre, i coma molt, una parella, que en uns territoris per on es mouen amb unes dimensions 
tan grans, i donat el seu costum d'alimentar-se de la manera més f:lcil possible, fan que la seva inci
dencia sobre la població de conills, perdius, i altres animals aprofitats per a la cai;a humana sigui 
molt poc importan!; d'altra banda, i havent-hi tants desperdicis al camp, han de passar molla ga
na per aventurar-se a entrar dins una granja ... Tata la llegenda negra de les raboses, en el fans, no 
és més que un munt d'exageracions. 
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La reproducció es caracteritza perqué un mateix mascle pot arribar a tenir més d'~a femella 
al seu territori (sempre, és ciar, que en aquest hi hagi pro u menjar), nonnalment un m:lxim de dos 
femelles poden conviure amb un mateix mascle, i poden quedar les dues prenyades, perO en els 
cassos estudiats pels especialistes, quan no hi ha una pressió humana excessiva (ésa dir, una mor
taldat de rabo ses gran), només aconsegueixen sobreviure o néixer Ga que no són estranys els abar· 
taments) les cries de la femella dominan!, quedan! així la població de raboses estabilitzada de ma
nera natural. Quan la pressió humana és significativa, o important, les camades salen ser nombra
ses i per part de tates les femelles, es tracta d'tma argúcia de la natura per ajudar a una espécie 
en perill: neixen moltes críes, perqué també en moren moltes, o es maten molts adults de l'espé
cie. Tot aixb pot servir per demostrar Ga que no és la nostra intenció en aquesta carta entrar en 
un estudi detalla! del comportament de les diferents especies que hem apunta!) que no és cap 
so lució la matani;a indiscriminada de raboses, que d 'altra banda són capaces de recórrer molts 
quilómetres quan són joves, per tal de cercar un territori on viure. Si a tot aixó afegim que la ra
bosa és una especie que ha anal adaptan! part deis seus hábits i dieta a la proximitat deis homes 
(com han fet d'altres, com la rata, el ratolí ... ), veurem que si, per posar un exemple, a la nostra 
comarca es matéssin o capturessin 500 raboses a l'any no vol dir que aquesta sigui la quantitat 
que hi viu, sinó que el buit en el territori deixat per les martes és r8.pidament reemplayat per al
tres de joves i per camades més nombrases. Mentre que si es deixessin de perseguir el seu nom
bre no creixeria escandalosament (com sembla ser la por més freqüent), sinó que s'estabilitzaria 
depenent de les característiques del territori, i no hi hauria rabo ses de fara, ja que les ocupants 
defenen gelosament el seu territori. 

Amb aquestes ratlles hem intentat donar-vos a entendre una visió, a vegades desconeguda, de 
la problemática que afecta a les especies protegides de la nostra comarca, i la relació que amb la 
vostra activitat tenen. Conf1em en la vostra condició d'amants de la naturalesa (si no, tindrieu 
alguna altra activitat per l'oci), com per entendre que si es respecten les normatives de caya, so
bretot les relatives a les especies protegides, i alhora es fas una mica més respectuós amb el món 
natural, es faria un gran pas endavant cap una convivencia i aprofitament hannoniós del qué ens 
envolta, mirant de deixar de banda aquesta creeni;a a que tenim dret a posseir-ho tot, o malme
tre o matar allb que no entenem o creiem que ens estorba. 

Es tracta d'aprendre a respectar l'harmonia que manté la natura en constant equilibri o evolu
ció, i de la qual nosaltres, com a especie humana que viu en aquest planeta no ens queda més re
mei que acceptar, i gaudir-ne o emmalaltir o morir perla manca d'ella,just com qualsevol altra 
especie viva. 

Moltes mercés perla vostra atenció, i per qualsevol cosa, quedem a la vostra disposició. 
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1 Repoblació de 
l'A.D.F. 

L' Associació de Defensa Forestal prepara la 
seva primera campanya de repoblació d'arbres 
per als dies 14, 15, 21 i 22 de gener del 1989. La 
campanya constara d'un cartell-convocatoria i 
xerrades a les escales i Casa de Cultura explican! 
la situació actual del paisatge vegetal i les possibi
litats d'actuació, també és possible que es faci 
algun programa a la radio, tot aixo amb el propo
sit d'animar l'ambient de cara als dies de repobla
ció. 

Per qui encara no ho sitpiga l'A.D.F. és consti
tuida per representants de tates les entitats de la 
vila relacionades directament o indirecta amb el 
medi-ambient, pels propietaris que ho han volgut 
i per l'Ajuntament. 

Volem aconseguir accelerar la regeneració 
espontania de la coberta vegetal autoctona, tan 
malmesa al nostre terme pels continuats incendis 
any rera any. Sembla que no pero els mesas que 
segueixen al foc, abans no rebrota tot un altre 
cap, les pluges s'emporten quantitats apreciables 
de terra que després trobem acumulada al fons. 
Així es formen els sois esqueletitzats on no cal 
esperar que torni a creixer el base un altre cap 
perque ja no té prou terra. 

La tasca a realitzar és molt gran, s'ha de cobrir 
una superfície enorme amb pendents considera
bles i a més no tots els !loes són bons. Pero és ciar 
que si no ajudem a la Natura a recuperar-se i per 
l'altre cantó el foc, el ferro i la dent l'estan ata
can!, en !loe d'anar a millar anirem a pitjor. Alla 
on havia base estem traban! ara una garriga i la fi 
de la seqüencia sera un munt de pedra i quatre 
herbetes. 

Cal que col·laborem tots, no val adir el de sem
pre, «ja no taran els ecologistes o els excursionis
tes», no val a tirar-se la manta al cap perque el 
que no fem no ho fara ningú, ni val tampoc adir 
«així ha estat sempre, per que hem de canviar
ho?», perque no és veritat, cap cosa en aquest 
mon ha restat igual en el curs de la seva existen
cia, aquest món encara és viu, i com tot el que viu 
canvia, es mou, i si volem que continui així hem 
de posar-nos a treballar per aconseguir-ho. 

Us demanem la vostra assistencia a aquestes 
jornades informatives (les primeres) i de treball 
després, que ningú es sen ti desmotiva! perque la 
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Natura és pera tots i si aconseguim fer més bosc 
en !loe de més pedra el nostre esfor~ no haura 
esta! de franc, encara que no obtinguem un bene
fici economic immediat com en gairebé tot el que 
estem acostumats a fer. Creiem que com a satis
facció personal i com a treball veritablement útil 
és molt importan! aquesta tasca que us propo
sem. 

Ja s'informara del dia que s'ha de fer la trabada 
informativa a la Casa de Cultura, de moment 
expliquem una mica el programa de treball: 

- El primer cap de setmana (14 i 15 de gener) 
es plantaran arbres a les basses de !'Ermita, Lla
cuna i Rajolar de Garrell amb especies de ribera 
i d'altres per millorar l'estetica d'aquests indrets 
tan poc cuidats i sovint maltractats duran! anys. 
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Ja sabe u que Ulldecona té un patrimoni poc habi
tual quant a !loes humits i cal reconeixer la impor
tancia que tenen com a suport i focus de dispersió 
de la vida aquiltica i l'interes que tenen coma !loe 
d'esbarjo i pera l'estudi i l'educació ambiental. 

- Al segon cap de setmana, 21 i 22 de gener 
s'anirit al Barranc del Pare Pasqual que es va cre
mar totalment l'any 1986, encara que gairebé va 
rebrotar tot un altre cap i encara es conserva el 
base que hi havia, tot i que al rebrotar de la soca 
s'ha perdut malta al~ada i cobertura i s'han pro
duit alguns canvis importants. El Grup Ecolo
gista ha fet un estudi de l'estat de la vegetació i la 
cartografia de les comunitats amb una indicació 
deis !loes adients per repoblar. Tenim plan ter de 

carrasca i llavors, també es plantaran alguns rou
res de fulla petita (Quercus faginea) i pins pinyers 
(Pinils pin ea). La repoblació es podría allargar un 
cap de setmana més segons la resposta popular. 

Una tasca laboriosa en fi, pero necessaria si 
volem conservar el Patrimoni Natura! amb un 
mínim de garanties de continuitat. Així dones, us 
demanem la vostra assistencia i sobretot la vostra 
col·laboració. No fem política ni en tenim inte
ressos econOmics, si us demanem ajut només és 
per tornar-Ji a la Natura de forma conscient allo 
que la insconsciencia Ji ha arrabassat en temps 
passats. 

Associació de Defensa Forestal 
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El C.F. Ulldecona a la 1 ªRegional 
EL C. F. ULLDECONA A LA 1ª REGIONAL 

per JOSEP LABERNIA 
o ULLDECONA - REMOLINS 1 

Primera derrota del campionat de l'Ulldecona al 
seu camp. El contrari no va demostrar res d'extraor
dinari, pero va guanyar netament el partit. El gol deis 
visitants es va marcar al final de la primera part . 

1 ULLDECONA CASTELLÓ 1 

Partit amistós jugat el dia de Sant Lluc amb !'Ama
teur del Castelló. Es van fer bastants proves amb al
guns juvenils, donant bon resulta t. Aquest dia va tor
nar a jugar amb l'Ulldecona , Josep Millan, cedit pel 
Castelló fins al final de la temporada i que , precisa
ment, va marcar el gol local. 

2 RAPITENCA ULLDECONA O 

Nova derrota de l'Ulldecona, en la que es van fer 
notar les absencies foryades d'alguns jugadors. Partit 
jugat amb molta correcció, dins i fora del camp. Els 
dos gols locals es van marcar a la segona part. 

1 ULLDECONA POBLA MAFUMET 2 

Segona derrota a casa, i sembla com si l'equip no 
agafés !'aire a la categoria, perque hi ha equip per fer 
millors resultats. Van marcar primer els forasters, pe
ro Vicent va aconseguir I'empat abans de la mitja 
part. A la segona, novament els forasters van tornar a 
marcar. 

6 ULLDECONA LLORENC 1 

Per fi va sortir un partil rodó. Va comenyar mar
cant Juande i Amadeo - d'un gran gol de cap- va 

. 
aconseguir el segon, pero els visitants van aconseguir 
escuryar de penal. Pero a la segona part es va destapar 
I'Ulldecona amb quatre gols, marcant-ne dos Ocaña, 
un altre Amadeo i l'últim Josep Millan . 

3 RODA BERA ULLDECONA 2 

Davant del líder del grup, l'Ulldecona va fe r el mi
Ilor partit fora de casa, escapant-se-li l'empat sois a 
falta de tres minuts per al final. Tots els gols es van 
marcar a la segona part, comenyant el Roda i acon
seguint Ocaña l'empat. Novament els locals es van 
adelantar, pero Amadeo va tornar a empatar. Pero ja 
al final el líder va tornar a marcar. 

o ULLDECONA REDDIS o 
Nou punt que es va perdre a casa, encara que 

aquesta volta I'equip del Reddis va demostrar ser un 
gran equip. Llastima els altres pu nts perduts amb 
equips inferiors. Pero, segur, que es recuperaran. 

4 CAMBRILS ULLDECONA 2 

Partit amb "tanga na" perla desastrosa actuació ar
bitral. Va pitar dos injustos penals contra I'Ulldecona 
i dues expulsions (Vicent i Amadeo) per acumula
cions de targetes. Els gols de I'Ulldecona els van mar
car Escudero i Amadeo. 

2 ULLDECONA CANONJA 

Molt difícil ho va tenir l'Ulldecona, ja que els visi
tants es van adelantar al marcador. L'equip local va 
tenir molts de nervis, fins que a nou minuts del final 
Escudero va marcar l'empat i Vicent, al rematar un 
comer de cap va aconsegu ir la victoria. 

Xut d'honor al partit Ul/decona-Castelló, fet per Rubén Jaime Millan del Restaurant «El Cazador» 
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Equip del C.F. ULLDECONA que va jugar contra el Castell6 el día de Sant LLuc 

Clasificació general Primera Regional. Grup VI 

R. Be~ 13 11 2 O 34 11 24+10 
Cambrils 13 8 2 3 24 12 18+ 6 
Rapitenca 12 7 3 2 19 9 17 + 3 
Calafell 13 5 5 3 23 18 15+ 3 
P. Mafu met 13 6 3 4 17 18 15-1- 1 
Reddis 12 6 2 4 15 12 14+ 4 
La Cava 13 5 3 5 17 14 13+ 1 
L'Ametlla M. 13 6 1 6 16 24 13+ 1 
Canonja 12 4 4 4 18 16 12 
lnd. Reus 13 5 2 6 15 17 12- 2 
Remolins 13 4 3 6 13 17 11- 3 
Lloreny 13 3 5 5 20 25 11 - 3 

M. d'Ebre 
S. Pedro S. Pablo 
Ulldecona 
Valls 
Gandesa 
Jesús Cat. 

13 4271417 
13 4 2 7 18 28 
13 4 1 8 17 18 
13 3 3 7 16 19 
13 4 1 8 16 26 
12 3 2 7 14 25 

Clasificació golejadors locals 1er. equip 

Escudero .. . .. . .. .. . .. . .. . ....... . 
Amadeo . . ......... . . . . .. .... . ... . 
O caña . ... . .. . ................. . . 
Vicent. ...... . . .. ..... . ..... . .. . . 
Juande ........ . ... . ... . ....... . . 
Josep Mi!lan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

10- 2 
10- 2 
9- 5 
9- 3 
9- 5 
8- 4 

5 gols 
4 gols 
3 gols 
3 gols 
1 gol 
1 gol 

Equip juvenil del F. C . Ulldecona, líder indiscutible del seu grup, que guanya per golejada tant dins com fora ·de casa 
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Continuant amb el tema que ja varem encetar en 
aquesta Revista referent a l'apassionant món de la 
Numismatica, avui tractarem de les monedes d'ús ha
bitual a Ulldecona i a les nostres comarques durant 
tota l'Edat Mitjana. Els diferents documents i perga
mins que referenciem, pertanyen al "Llibre de Privi
legis de la Vila d'Ulldecona", tal i com els classifica 
)'historiador Enrie Bayerri , i que ens parlen d'aques
tes monedes. Les més corrents són les següents: 

Besant .- Moneda de plata que circula per Va
lencia en temps de Jaume II (129 1-1327). Valla dos 
vintidosos i setze maravedís. Un altre valor que va te
nir va ser de tres sous i q uatre diners. 

Croat s.- (3'15 gr.)(= gros, fort o moneda grossa) 
Moneda Barcelonesa de plata creada per Pere III , fill 
de Jaume I el Conquerido r, l'any 1285, amb valor 
legal d'un sou equivalent a dotze diners, de tern). 
Barcelona i Perpinya principalment, junt amb Lleida, 
Tortosa i Vic en bateren (encunyaren) en diferents 
epoques. El revers és característic ambla "creu" can
tonada alternativament d 'anella i tres punts, d 'on Ji 
ve el nom. A l'anvers figura la intitulació i l'efígie 
reial. 

Diners de tern barcelonesos.- (O .90 gr.) Del llatí 
Denarius: Denier , Dinés, Menut, el valor d'aquesta 
moneda és quasi el més baix. S'establí en temps de 
Jaume I el Conqueridor, cap al 1258. Els anomenats 
Jaquesos, del mateix sistema daten de 1259. En un 
principi foren de plata, i darrerament d'una aleació 
de plata i coure. Fou la unit at de moneda inferior del 
sistema carolingi . En aquest sistema una lliura equival 

BARCELONA. Data sld (entre 1479-1516) FERRAN 11 
CROAT (moneda). Anv.: Ferdinadus D.G. RE. 

Rev. : Anella al 2°0 i 3er quarter 
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a 20 sous, un sou, a 12 diners, i un diner a 2 obols. 
L'anomenat a Catalunya diner d'argent, fou creat 
per Pere el Gran, en 1285 i es mantingué irnmutable 
fins al regnat de Ferran II. A Valencia era conegut 
aquest tipus de moneda per diner de Valencia o tam
bé per ral Valencia. Com a moneda de compte, el di
ner subsisÚ fins a mitjans del segle XIX. 

(Doc. num. 52 -Fol. LXXXVIII)- Barcelona 
15 de las kalendas de febrer. Carta del Rei Jaume II 
on, per motius de perjudicis que els ocasiona als tran
seünts al circular la moneda jaquesa en el terme d 'Ull
decona, ordena que en el futur, l'única moneda que 
deu córrer allí, sigui la barcelonesa de tern, com ja 
corría a Tortosa. (Del llat(). 

Ducats.- (3'60 gr.) Moneda d'or, Unitat de comp
te deis segles XV al XVII, equivalent a 11 rals caste
llans o 375 m aravedís. La denominació oficial "du
cat'', apareix a Aragó, Catalunya i Valencia entre 
1474-1 477. En totes elles apareix la figura de sa Ma
jestat el Rei amb bordó a la ma dreta i corona. En 
temps de Joan II d'Aragó, apareixen les dues deno
minacions d' "escuts" i de "ducats", aplicades a la 
moneda aurea. El pes o llei és igual al del ducat vene
cia i fou encunyada per Joan II a Saragossa Goan() i 
per Ferran II i Caries V a Valencia (excel.lent), Bar
celo na ¡ Perpinya (principat), la ciutat de Mallorca 
(ral d'or) i Saragossa (ferrand1}. 

(De la Hist. d'Ulldecona de A. Ferre - Pag. 180) 
Any 1483, febrer. Dos vaixells venecians ancorats 
als Alfacs, "tomaron, mataron y levaron fo rcible
mente, de un ramado de vacas, que eran del amado 

VALENCIA. Data sld (entre 133611387) PERE III 
(IV ARAGó). FLORÍ (moneda). Anv.: ARAG-OREX P. 
(i el lliri). Rev.: S. IOHA-NNES B. (imatge de Sant loan 

Baptista) corona poc visible. 3,40 grs. 
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nuestro mossén Martín de Mur, cavallero de la orden 
de Santiago del Spada, vezino de Ulldecona, nuestro 
vassallo, veynte dos vaquas mayores y otras preya· 
das, que pod ían valer quinientos ducados de o ro). 

Florí d 'or d 'Aragó.- (3'35 gr.) Moneda d'or d'us 
corrent a la Catalunya medieval, des de la segona mei
tat del s. XIII . Es comen~a a encunyar a Florencia, 
l'any 12~2 d 'on prengué el nom. Al revers sempre hi 
figura la hnatge de Sant loan Baptista , i a l'anvers el 
lliri. Comen~a a circular a Aragó al 1346 introdui'da 
pel rei Pere III amb valor d'onze sous. Se l'anomena 
també florí de sagell, ducat, de galera, llarch, est ret, 
de grossos, etc. Vint florins valien, en 1446, onze 
lliures barceloneses. Ultirnament s'encunya per Ferran 
V a Barcelona i a Valencia en 1478, equivalent la 
primera a 17 sous, i la segona a 14 sous. Segons Bo
tet (Les Monedes Catalanes, t.II, pag. 122), en les 
Corts de Tortosa de 1365 es decidí l'ernissió durant 
dos anys, a Perpinya, de florins de llei de 18 quilats, 
i talla de seixanta-vuit en marc. També , durant la 
guerra amb Pere I de Castella, el Rei Pere IV d' Ara
gó arriba a preparar una ernissió secreta de Florins 
amb marca de "seca" (localitat d'encunyació) de Tor
tosa, encara que les encunyacions més generals foren 

ULLDEOONA 

a més de Perpinya, les de Barcelona, Valencia i la 
Ciutat de Mallorca. 

(Doc. 28 - Fol. XXXVI) -Any 1398-. Carta 
de no paguar morabatf" Carta del Rei Don Martin , 
perla que eximeix, disposa i ordena, "so pena de mil 
flor ins d' o r", i caure en la seva indignació, a qui con
trarie la present derogació de pagament, en Ulldeco
na i altres !loes de la seva Baylia, del tribut anome
nat" morabaticum"). 

(Doc. 98 - Fol. CLXXXXIII) -Any 1374- Un tal 
Mascharós, veí de " les Aventales" (les Ventalles), en
tra a pasturar bestiar al terme de Tortosa, i fou mul
tat i obligat a vendre una mula, valorada pel oorredor 
públic de Tortosa, Jaime Gil en vint idos florins, mal
grat que el tal Mascharós, per tal de no perdre la mu
la, hagué de pagar "vintiun sous i sis diners". 

Continuarem en una propera Revista. 

Francesc ltarte i Vericat 
BIBLIOGRAFIA: 
Historia d'Ulldecona - A. Ferre 
Llibre de Privilegis - E. Bayerri 
Ctlgo. Monedes Españ.- C. Castán, JR Cayón 
Gran Enciclop~dia Catalana 
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Mobles ARNAU 

Servei de muntatge gratuit 
a tot Catalunya 
i Regió Valenciana 

Majar, 82 Te/. 72 03 58 

Majar, 93 Tel. 72 01 75 

ULLDECONA 

MANUEL MARTORELL 
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TRANSPORTS 

Carrer del Calvari, 48 
Teléfon 72 02 52 
ULLDECONA 

LABORATORI FOTOGRAFIC 

Avgda. Ramon Saloman, 19 
Teléfon 72 03 63 - Apartat 7 

ULLDECONA 
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Acupuntura 
¿Que es la acupuntura? Es una 

CIENCIA CHINA para el trata
miento de enfermedades y sus sín
tomas a través de la propia energía 
del organismo, todo ello canalizado 
mediante agujas i11sertadas en pun
tos ESPECIFICOS situados a lo lar
go del recorrido de los "catorce" 
canales principales energéticos 
que poseemos todos los humanos. 

La acupuntura comenzó en el 
sur de China unos 4000 años antes 
de J.C. El emperador FU-HS! 
(2900) a. J.C. descubrió los dos pi
lares Básicos o co111ple111entarios 
de la vida: Femenino o YINN, pasi
vo) frío, negativo y son1brío; y el 
Masculino o YANG, activo y lumi
noso, positivo y cálido; la colabo
ración entre ambos dominaba el 
Universo. SHEN-NING (2800 a. 
J.C.) llamado también el "Empera
dor Rojo" porque su elemento 
protector era el fuego, parece que 
descubrió la hierba medicinal y la 
labranza. El sucesor de este fue lla
mado el ¡;Emperador A1narillo". 
HUANG-TI (2600 a. J.C.), cuyo 
elemento protector era la tierra. 
Este fundó el sistema terapéutico 
chino. Su amistad y relación con el 
ministro GHI-PO hizo posible la re
dacción del libro NEI.CHING (En
señanza sobre enfermedades inter
nas} escrito hacia el 250 a. J.C. y 
sigue de actualidad. HUAHG-TI 
introdujo los principios de la anti
gua filosofía natural china en el 
terreno médico, puesto que se te
nía el cuerpo como una parte ínfi
ma del cosmos. Desde entonces, la 
salud fue considerada como una 
consecuencia del equilibrio y armo
nía entre el YINN y el YANG 
(=entre bien y mal, positivo y ne
gativo, etc.). 

Según la teoría china de SAKU
RAZAW A: La salud y la enferme
dad desde el punto de vista Físico
cósmico chino, no es más que el 
perfecto equilibrio entre estos dos 
Principios. INVERSAMENTE, se 
dice que la enfermedad, es el predo
minio de uno sobre el otro (pues no 
existe un exceso de bienestar o de 
salud). 

La acupuntura se introduce en 
Europa principalmente por los 
monjes, jesuitas y misioneros fran
ceses e ingleses, durante el primer 
tercio del siglo XVII pero se tienen 
conocimientos de ella desde mitad 
del siglo XVI si bien apenas se uti
liza ni mucho menos se divÚlga. 

En Francia se empieza a utilizar 
con cierta asiduidad hacia fi
nales del siglo XIX, aumenta su 
uso al finalizar la 2ª guerra mundial 
y es a partir de aquí cuando Soulié 
de Mourant y Noier quienes la adp
tan y desarrollan e incluso la mejo
ran mediante diversos aparatos elec
trónicos, luminosos, acústicos, etc. 
se descubren y divulgan gran canti
dad de nuevos puntos para tratar; 
con todo ello se permite el trata
miento de todas las enfermedades 
con resultados del 98 º/o positi
vos en la patología del dolor (enfer
medades dolorosas) y enfermeda
des psico-somáticas (nerviosas y 

&J!f-~,,(l~ 11, .......... 

', 

físicas). Tenemos otro grupo de 
enfermedades como son las infec
ciosas que: No las cura pero si se 
utiliza precozmente. MUCHAS SE 
EVITAN Y EN EL RESTO, SE 
REDUCE EL PERIODO DE CON
V ALESCENCIA A LA MITAD DE 
TIEMPO. 

Para finalizar diremos que: Des
pués del BUMMM medicinero de 
los años 60-70 y que algunos profe
sionales de la medicina siguen utili
zando en la mima cantidad de an
taño. La acupuntura, medianamen
te bien utilizada, NO ES TOXICA, 
NO DAÑA NI EL ESTOMAGO NI 
TEJIDOS MUSCULARES, NO SE 
ACUMULA. Con todos estos argu
mentos, podemos decir con toda 
seguridad que en Europa se ha re
descubierto una nueva forma cien
tífica de medicina, muy útil y posi
tiva. 

J. Bernabé 

f>.W,,,.,v,._~<·, 

.......... ,,h, ____ ?i,· >-
,!).,}!, . - . :\_<' 

·5fr•:t;;frll- ( ' 

~'-'"""''iNIJ, 

------ ?{""''-~,,[¡,,-, 
------hé-~tJ>-,p, 

------c¡,,,,,,N.,"~iW 1¡ 

Ejemplo de los puntos a tratar (pinchar) 
en uno de los canales en Acupuntura 
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Reflexión de Fin de Año 

Elijo los amantes enloquecidos, 
los rebeldes que avanzan destru
yendo cárceles de viento. Escala
dores de altas cumbres y amigos 
del riesgo total. Revolucionarios o 
gentes marginadas. Viajeros de "al
tos vuelos" o vagabundos desgarran
do guitarras. Todo antes que Hijas 
de María con lágrimas en los ojos 
o "devotos" repitiendo una vieja 
oración. 

Lejos de mí las gentes con su 
bondad que hiede. Políticos profe
sionales, sacerdotes del dogma, bur
gueses acomodados o universita
rios del miedo. 

No he conseguido nada definiti
vo que pueda transmitiros como 
Verdad permanente. Estoy en ca
mino. Mi vida es una aventura y 
no conozco las rutas que atravie
so. Esa es su maravilla. Ni sé ni me 
importa saber si este río conducirá 
al Océano o se desvanecerá. Ca
mino a través de errores y correc
ciones. Soy el explorador de una 
tierra desconocida y este viaje es 
mi única pertenencia. 

Tú, sentado atentamente frente 
a mí, me descubres recodos insos
pechados, cuevas o verdes valles en 
este camino sin esperanza que es la 
existencia. 

¿Donde cabe aquí la infalibili
dad o la obediencia debida? Sólo 
puedo mostrarte co1no salir de la 
muchedumbre. Lo único que no ad
mito a mi lado son gentes roncan
do. No soy algo extraordinario. 

Es como una carrera sin tiempo 
para alcanzar el cielo inalcanzable. 
Unos corren, otros juegan, cami
nan, almuerzan. Hay quienes gozan 
de las flores, de la luna y del sol. Se
guros sólo piensan obsesivamente 
en la cumbre. 

Cualquier camino religioso,polí
tico, meditativo o sensual es bueno 

sólo si te conduce hacia dentro, al 
corazón; a esa vibración sutil del 
aliento que es el signo de lo huma
no. 

Cada cual es dueño de su propia 
respuesta u el único error es permi
tir que otros decidan por tí. Encon
trar el camino correcto, equivocar-
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se sin descanso, son, más allá del or
den la seguridad y la obediencia 
toda tu libertad. 

Eres la expresión de todo lo que 
has reprimido, por eso el miedo, 
el sexo y la violencia no te abando
nan nunca. 

(del libro del SADHAMA) 

El Castell d'Ulldecona: Una primera aproximació a la seva Historia 
Redacció de les paraules dites a la visita-coMoqui feta al castell d'Ulldecona 
amb motiu de la 1 Diada del Castell (6setembre1988) 

El primer plantejament que ens hem de fer en estu
diar el castel! d'Ul!decona és preguntar-nos: Quan va 
construir-se? Quines circumstc'incies históriques van 
fer possible la seva edificació? 

El turó, on va bastir-se el castell, fou habitat en epo
ques anteriors: iberica i també, en moments molt con
crets d'epoca romana, pero del que no hem de dubtar 
és que entre aquest habita! i el medieval hi ha un l!arg 
temps d'abandó de l'habitació humana al cima! del 
turó, aixó no és la negació de !'existencia, en algun 
moment, d'un reprofitament. 

Abans de l'any 1000 no és versemblant la construcció 
del castell, hi ha raons histüriques de pes. La conquesta 
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islclmica de l'any 711 no va provocar, a les comarques 
del Llevant peninsular, cap mena de trasbals o desga
vell de ti pus militar. Des de Múrcia fins a Tortosa es va 
conquerir el territori sense lluita per mitjfl d'acords, 
recordem el pacte i regne de Todmir. A més aquestes 
comarques van continuar al marge deis interessos deis 
emirs de Córdova. La Frontera Superior tenia una línia 
de comunicació molt concreta: COrdova, Toledo i 
Saragossa, aquesta població era l'indret de pas per arri
bar al sud de les GaHies, sigui pels passos del Pirineu 
occidental o oriental. Aquesta situació de Saragossa, 
dintre del concepte d'estrategia militar deis emirs 
omeies, ens pot justificar l'expedició de Carlemany per 
conquerir aquest':_pobla~ió, clau de les ':?1'.11unicacio~s 
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de la vall del riu Ebre. Aquesta geo-polít1ca va conti
nuar , fins i tot, després de la conquesta de Barcelona 
pels francs (801) i el fracasen conquerir el pas de l'Ebre 
per Tortosa (812). Els problemes fronterers de la 
Marca Hispanica queden lluny i fora del recorregut 
Tortosa , Ulldecona, Sagunt i Valencia. Aquests terri
toris van viure anys de pau i tranquil·litat. Al-Mansur 
en atacar Barcelona, va fer des de Cordova aquest 
re~?rregut llevantí , que no era habitual a l'estrategia 
m1htar musulmana. Els cronistes descriuen la pau i 
prosperitat d'aquestes comarques i que els seus caps 
polítics van rebre el cabdill musulma amb una gran cor
dialitat. Hom no pot deixar de pensar amb una conti
nultat de la capitulació de Todmir. 

Si a aquesta situació militar i política hi afegim els 
esquemes de poblament i organització territorial, tant 
cristia com musulma, anteriors a la feudalització hem 
de concloure que el castell d'Ulldecona no té raó 
d'existir abans de la crisi del segle XI, moment en que 
la conjuntura militar i política, a més de les estructures 
socials i economiques, han canviat, ha aribat un nou 
món i uns nous conceptes, els quals van transformar 
l'organització existent arreu de la península Iberica i 
l'Europa Occidental. 

La mort d' Al-Mansur (1002) va accelerar el canvi 
iniciat uns anys abans, a la segona meitat del segle X. 
La unitat del Califat de Cordova es qüestiona. El lle
vant peninsular va trencar , políticament, amb Cordo
va, un reialme taifa inicia la seva historia (1017) i ocupa 
el territori que va des de la ciutat de Valencia fins a 
Tortosa , anteriorment a la fi del Califat (1031). La uni
tat d'aquesta contrada va durar poc, a l'any 1021 es va 
trencar , constituint-se dos regnes enemics: Valencia i 
Tortosa. Sera en aquest moment quan s'originara una 
frontera. Aquesta frontera és situada en el riu Sénia? 
Quin sistema militar de delimitació va establir-se? Ara 
com ara les preguntes no tenen una contestació. S'ha 
documentat que el veinatge entre els reietons taifes no 
fou tranquil ·la , la guerra fou quasi continua, situació 
agreujada per l'augment del poder militar cristia i el 
creixement del número deis taifes, tota ciutat o terrri
tori amb prou personalitat i possibilitats estructurals va 
crear el seu reialme, i el seu reietó va maldar per impo
sar-se o conquerir territori veí i defensar-se de l'atac 
cristia. 

Ramon Berenguerel Vell (1035-1076) va fer realitat , 
als comtats catalans, el triomf de la feudalització i 
l' inici d'una gran ofensiva per conquerir les terres 
situades més enlla del Llobregat i ocupar la vall del riu 
Ebre. El primer atac, que es va emprendre, fou en 
direcció a Lleida, el reí taifa d'aquesta ciutat va com
prar la pau (1046) mitjan~ant el pagament de les paries. 
Aquest tractat aportava beneficis a totes dues parts, els 
musulmans, de moment, aturaven ('ofensiva, i els cris
tians, amb l'ingrés deis diners de les paries, financiaven 
un nou atac amb l'edificació de castells i el repobla
ment de les terres acabades de reconquerir. El paga
ment de les paries va generar un empobriment deis 
reialmes taifes per culpa de l'augment de la pressió fis
cal. Aquesta pau, a la llarga, afavoria els comtes de 
Barcelona, a meitats del segle XI, la conquesta de la 
vall del riu Ebre semblava una realitat immediata. 

Tortosa va pagar paries des de l'any 1052. Aquest 
regne taifa, defensat perla geografía d'un atac planer 

per part deis comtes de Barcelona va dedicar els seus 
afanys a lluitar contra Valencia, primer aliant-se i més 
tard .unin!-se amb el regne taifa de Denia (1081-1090). 
La s1tuac1ó de l'al-Andalus era crítica, es lluitava a 
dos fronts: !'interior i !'exterior. Els taifes, de dia en 
dia, eren més pobres i ensems finan<;aven els seus ene
mics. El periode de crisi va finalitzar amb l'arribada 
deis almoravits, aquests van aportar no sois un exercit 
sinó també un nou sistema de construccions militars 
per poder fer front als castells cristians. Sera a aquest 
segle XI o inicis del segle XII, en un moment per ara 
desconegut i no documentat en que es va edificar el pri
mer castell d'Ulldecona. 

D'aquest primer castell se' ns conserva part d'un cir
cuit de mur de tapia, refet en epoques posteriors, i un 1 
ambit d'habitació del qual ens resten la part baixa de 
dues torres quadrades, fetes també de tapia. Aquesta 
construcció, el tipus segon de la classificació d' André 
Bazzana, constava d' un albacar (murada i cisterna) i 
d'una celoquia (nucli superior d'habitació) de planta 
rectangular. Aquesta celoquia en el cas del castell 
d'Ulldecona, ha d 'acabar-se d 'estudiar i definir , pero 
ocupava l'espai compres entre l'església i la gran torre 
quadrada. Aquest castell, igual que altres situats a les 
terres del llevant musulma existía en conquerir-se per 
Ramon Berenguer IV (1148), el reialme de Tortosa. 
En aquest moment el riu Sénia es converteix, i ara no 
hi ha cap mena de dubte, ambla frontera entre cristians 
i musulmans, el castell d'Ulldecona sera un punt fortifi
cat més a la nova Marca. Aquest castell tenia una 
ª!11Plia visió de guardia, no sois sobre el camí, antiga 
via romana sinó també de flanqueig per una operació 
d'atac contra Terol i Albarracín. 
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Els cristians, una vegada conquerit e l castell d'Ullde
c?n_a, e l mo.difiquen segons el seu concepte de castell , 
a1xo els ob!1gava a construir la torre rodona, de pedra 
1 ~~I~: que e~ una talaia més segura i a la vegada habita
c!o ~ un pet1t escamot de guerrers amb missió de vigi
lancia de la fronetra o marca. Així a un extrem de la 
cel~quia, deformant el seu primer parimetre s'hi cons
true1x una torre a l'estil del segon romanic, amb una 
porta, ? la segona P.lanta, situada a l'est , amagada de 
les gua1tes del poss1ble enemic. La lluita de frontera 
f~u, co~tínua , el repoblamen.t no va ésser efectiu, per 
a1xo a 1 any 1180, el comte-re1 Alfons el Cast fa donació 
del c~s~ell d'Ulldecona, aquest document de donació 
espec1f1ca la seva existencia en epoca islamica ¡ després 
en temps cristia , .als cavallers hospitalers, els quals com 
a soldats profess1onals han de garantir la defensa de la 
frontera. 

Els hospitalers'. una vegada senyors del castell , apor
~en a la c~nstrucc1ó , les noves tecniques de fer la guerra 
1 els cone1xements de tactica i estrategia militar fruit de 
la seva llarga experiencia a les creuades a Orient. Van 
augmentar la fortificació de l'antiga celoquia amb una 
n.ova torre , la gran torre quadrada, de gran propor
cJOns a I~ que es P?dia allotjar una guarnició, no sois de 
peons smó tambe .de cavallers. La nova construcció 
també té la porta el segona planta, hi ha guerra i falco
nades, les quals van perdurar fins a l'any 1233 inici de 
la conquesta del . regne de Valencia pel comte-rei 
Jaume el Conquendor. La torre no és una construcció 
d'estructura arquitectónica tradicional sinó nova 
paral·lela a la torre de la Carrova o a a torre de la Gale~ 
ra. E l seu estil l'hem d' incloure en el cistercenc tal com 

' 

ho docu~enten els diferents elements de la segona 
c~mstruct1us planta de gust artístic propi de les darre
nes del segle XII o inicis del segle XIII, amb paral·lels 
a Poblet o Santes Creus per citar exemples propers. 

. La re~litat és que Ulldecona és un castell, no una 
vila, els m~ents de repoblament no foren reeixits fins el 
seu .est~b.hment al pla ~ l_'a ny 1273, anys després que 
h.avia .fm1da la seva m1ss1ó fronterera , conquerida la 
c1utat 1 re~ne ?e Valencia pel reí Jaume el Conqueridor 
(1238). Fms 1 tot els comenadors es construeixen la 
s~va residencia al nou UII?econa .. En els segles poste
n.ors, el.castell to~na a tenir actuahtat en alguns episo
d1s bel ·hcs empero cada vegada menys. La construcció 
no va transformar-se de castell-militar a castell-senyo
rfal o castell-p~l~u: el vell castell havia viscut dos segles 
a la frontera 1 ~mida_ la seva funció militar va quedar 
com un «record» o documcnt historie. Aixo ha de per
metre'ns un acurat estudi, valorar-lo com a un docu
ment, quasi únic, perla seva manca de transformacions 
1 el seu bon estat de conservació, així podrem establir 
una cronología pera uns estudis molt mancats d'esque
mes basics de recerca. 

Hem iniciat la recerca de la historia del castell d'Ull
decona, la qual ha d'aportar notables resultats no sois 
per .la historia del mateix castell sinó també p~r a una 
reahtat com és la deis castells catalans medievals tema 
poc estudiat i molt menys conegut des del punt de vista 
d'~?ª recerca acurada de la seva historia tan política
m1htar com arquitectónica. 

Joan-F. CABESTANY i FORT 

Restes de l 'amural/at 
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